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 تعرفه های پزشکی!

شماره 1123 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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سورپرایز از وین به نقل از منابع اگاه

صدور رای دادگاه کیفری
 علیه عضو شورای شهر مشهد

گفتگو با یک کارشناس استاندارد در خصوص لزوم نظارت سازمان بر کیفیت خودروها؛

نظارتی بر رعایت استانداردها نیست
علل موفقیت فیلم های کمدی در گیشه در گفتگو با کارشناسان؛

مخاطب حوصله فیلم تلخ ندارد
گزارشی از میراثی ملی که در حال نابودی است:

 چولی بافی در خراسان شمالی 
رو به فنا
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تاملی بر مباحث طرح شده درباره روابط 
ایران و روسیه

محسن پاک آیین
با توجه به سفر اخیر آقای دکتر امیرعبداالهیان به چین و سفر قریب الوقوع آقای دکتر رئیسی 
به روســیه، موضوع سیاست نگاه به شــرق و آینده روابط ایران با روسیه مورد توجه محافل 

سیاسی و رسانه ای قرار گرفته است.
در این رابطه می توان به نکات زیر نیز توجه کرد:

- سیاســت نگاه به شرق معمولا در دستور کار دستگاه های دیپلماسی کشورمان قرار داشته 
اســت، اما در گذشته به عنوان یک رویکرد تاکتیکی برای تنظیم روابط با غرب استفاده شده 
اســت. به عبارت دیگر، در مقاطعی که با غربی ها مشکل داشــتیم از سیاست نگاه به شرق 
صحبت می کردیم و چنانچه روابط با غرب، در مســیر بهبودی قرار می گرفت، سیاست نگاه 
به شرق، فراموش می شد. امروز اینگونه بنظر می رسد که در سیاست خارجی دولت سیزدهم، 
تقویت روابط با شــرق به این معناست که ایران از رویکرد تاکتیکی، فاصله گرفته و متمایل 

به ایجاد مناسبات راهبردی با شرق شده است.
- در عین حال ایران آمادگی دارد با کشــورهای غربی، که به دنبال رابطه دوستانه بر اساس 
احترام متقابل باشــند، همکاری نماید. البته در شــرایط فعلی روابط ما با غرب یک رابطه دو 
طرفه و دوستانه نیســت. آمریکا به دلیل رفتار خصومت آمیز با ایران وضعیتی استثنائی دارد 
و رابطه ای با این کشــور متصور نیســت. اروپایی ها نیز رویکرد مثبتی نسبت به ایران ندارند 
و بیش از اینکه به ایجاد و تقویت روابط دوجانبه با ایران توجه کنند، به دنبال طرح مســائل 
حاشیه ای، مانند مباحث حقوق بشری بوده و به اجرای تعهدات خود در برجام هم پایبند نبوده 
اند. آنها اگر با تصحیح رفتار خود، کســب اعتماد کنند، می توانند در زمره شرکای ایران قرار 
گیرند. در این صورت، سیاســت نگاه به شرق مانع از ایجاد مناسبات با کشورهای غربی که 
مبتنی بر احترام متقابل باشد، نخواهد شد. لذا این فرضیه که برای بهبود روابط با غرب، باید 

به سردی روابط با روسیه و چین بیاندیشیم، غیر علمی و فاقد دقت سیاسی است.
- برخی از صاحبنظران با اشــاره به حوادث تاریخی از جمله ماجرای قتل گریبایدوف روسی، 
وصیت نامه پطرکبیر و قراردادهای ننگین گلســتان و ترکمنچای، ســعی در تضعیف روابط 
امروز ایران و روســیه دارند. نباید فراموش کرد که تمام حوادث ننگین و آزاردهنده تاریخی، 
در دوره حکومت پادشــاهان بر ایران رخ داده، پادشاهان ضعیف النفسی که برای حفظ تاج و 
تخت خود، استقلال کشور را قربانی کرده و بخش های مهم کشور از جمله شهرهای قفقاز 
و جزیره بحرین را به بیگانگان بخشــیدند. امروز یک نظام اسلامی مقتدر، مستقل و زیرلوای 
ولی فقیه در ایران حاکمیت دارد که فقط در مدت هشــت ســال جنگ تحمیلی، با نثار خون 
فرزندان خود و تحمل خســارت های غیرقابل جبران، ایستاد و اجازه نداد یک وجب از خاک 
این ســرزمین جدا شود. از ســوی دیگر امروز دولت تزاری روسیه وجود ندارد، اتحاد جماهیر 
شوروی فروپاشیده و جمهوری فدراتیو روسیه به عنوان یک کشور مستقل، اراده سیاسی خود 
را برای تعامل مثبت با ایران، نشــان داده اســت. روسیه و چین در دوره تحریم های ظالمانه 
آمریکا، در کنار ایران بوده اند و در مجامع مختلف به ویژه در شــورای امنیت سازمان ملل از 
ما حمایت کرده اند. تقویت روابط ایران با این کشورها نشان دهنده این است که ایران برای 
رفتارهای دوستانه، اهمیت قائل است و  همکاری های دوستان در شرایط سخت را فراموش 
نمی کند. لذا اینکه ایران با روسیه، چین و کشورهای همسایه به دنبال ایجاد روابط مستحکم 

و راهبردی است، سیاستی کاملا اصولی و مبتنی بر عقلانیت است.
- یکی از مباحث مورد بحث در محافل رســانه ای، موضوع میانجیگری روســیه میان ایران 
و آمریکاســت که بعد از توییت توهین آمیز میخائیل اولیانوف نسبت به آقای دکتر ظریف، پر 
رنگ تر شد. بحث میانجیگری روسیه میان ایران و آمریکا، هیچگاه از سوی مقامات رسمی 
کشــورهای ذیربط مثل ایران، آمریکا یا روسیه اعلام نشده و تنها یک استنباط رسانه ای از 
تصویر منتشــر شــده دیدار اولیانوف با همتای آمریکایی او بوده است. در حالی که این قبیل 
دیدارهای دوجانبه میان اعضای کشــورهای مذاکــره کننده در وین، یک اقدام معمول برای 
پیشبرد اهداف مذاکره کنندگان است و تصاویر آنها هم منتشر می شود. خصومت طولانی و 
ادامه دار آمریکا علیه ایران نیز با میانجیگری کشــورها رفع نمی شود و موضوع میانجیگری 
کشورها بین ایران و آمریکا هیچ موضوعیتی ندارد. در عین حال حذف توییت نامناسب آقای 
اولیانوف از صفحه وی نیز معنی دار است، توییت وی یک اقدام شخصی بود اما قاعدتا، حذف 
آن با نظر کرملین بوده اســت. پس روســیه علاقمند نیست نظر شخصی یکی از کارگزاران 

روسی، به ایجاد سوء تفاهم بین تهران و مسکو منجر شود.
- اما افرادی که توییت اولیانوف و شــایعه میانجیگری روســیه را دلیلی بر ضرورت فاصله 
گرفتن از این کشور می دانند، به راحتی از کنار جنایات آمریکا علیه ملت ایران مانند تحریک 
صدام برای تحمیل جنگ، اعمال تحریم های ظالمانه، ترور شــهید ســردار ســلیمانی و... 
گذشــته و ایران را دعوت به مذاکره مســتقیم با آمریکا، برای رفع مشکلات می کنند. آنها 
اینگونه تصور می کنند که مذاکره با واشــنگتن به رابطه با این کشــور منجر خواهد شد، در 
حالی که مذاکره در فرهنگ سیاســی آمریکا به منظور »آرام سازی و مهار مخالفان« است. 
آمریکا با حربه مذاکره، ســالها فلسطین را از قیام مردمی و انتفاضه دور کرد و موجب تقویت 
رژیم صهیونیســتی شد. واشــنگتن با همین حربه به دنبال تجزیه سوریه و واگذاری یمن به 

جنایتکاران سعودی بود.
آمریــکا و اروپا با حربه مذاکره، قذافی را برای خلع ســلاح متقاعد کردند و بعد او را به قتل 
رساندند. ایران و آمریکا بصورت محدود چندین بار در جریان سفر مک فارلین، بحران بوسنی، 
افغانســتان، عراق و برجام با یکدیگر مذاکره داشــته اند. آمریــکا در این مذاکرات هیچگاه 
صحبت از رابطه نکرده و پس از دســتیابی به منافع خود، بد عهدی کرده و از مذاکرات کنار 
کشیده است. رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی اولین روز سال 1388 در جمع زائران 
حرم علی بن موســی الرضا)ع(  تعبیر دقیق »دســتکش چُدنی« را از سیاســت های آمریکا 
نســبت به ایران بیان کرده و گفتند: »آن ها می گویند به سوی ایران دست دراز کرده ایم و ما 
می گوییم اگر آمریکا در زیر دســتکش مخملی، دســتی چُدنی را پنهان کرده باشد این اقدام 

هیچ معنا و ارزشی ندارد.«
هنر دیپلماســی این است که با شناســایی اهداف و حوزه های مشترک همکاری، از ظرفیت 
همه کشــورها برای تامین منافع ملی کشورمان استفاده کند. روابط ایران و روسیه، به عنوان 
بزرگترین همســایه، بسیار حائز اهمیت است و می تواند در جریان سفر آقای رئیس جمهور، 

در مسیر همکاری های راهبردی قرار گیرد.

خبر

حامی پیشین و منتقد فعلی احمدی نژاد: هزینه 
سفرهای خارجی او از کجا تأمین می شود؟

حجت الاســلام عباس امیری فر که ســابقه حضور در دولت احمدی نژاد را داشته و بعدها از 
منتقدان سرســخت او شد، در خصوص اقدامات عجیب محمود احمدی نژاد در روزهای اخیر 
در ســفر به ترکیه، اظهار داشت: احمدی نژاد بعد از دوران ریاست جمهوری اقدام خلاف شأنی 
وجود نداشته که انجام نداده باشد.باید نهادهای نظارتی و قضایی طی یک تحقیقات گسترده 
مشــخص کنند که هزینه های عجیب و غریب ســفرها و اقدامات رئیس جمهور اسبق از چه 
محل هایی تأمین می شود؟مردم کشورهایی که احمدی نژاد به آنجا سفر می کنند برای خنده و 
سرگرمی با او عکس یادگاری می گیرند.  علاوه  براین گروه نزدیک به احمدی نژاد تلاش های 
فراوانی صورت داد تا وی با برخی از سیاســتمداران ترکیه ای دیدار کند که هیچ کدام از آنها 

او را به حضور نپذیرفتند./قرن نو

 توضیحات معاون امنیتی و انتظامی وزارت 
کشور درخصوص صدای مهیب در استان همدان

معاون امنیتی و انتظامی با رد هر گونه گمانه زنی درخصوص علت صدای مهیب در شهرستان 
اســدآباد اســتان همدان، گفت: این صدا بدلیل صوت ایجاد شده احتمالا ناشی از رعد و برق 
بوده است.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، سید مجید میراحمدی معاون امنیتی 
و انتظامی وزارت کشــور درخصوص شنیده شــدن صدای مهیب در استان همدان، گفت: با 
بررســی دستگاههای امنیتی و انتظامی مشــخص شد که صدای شنیده شده ناشی از رعد و 

برق بوده و حادثه خاصی رخ نداده است.

سورپرایز از وین به نقل از منابع اگاه
دور هشــتم مذاکرات ویــن همچنان ادامه 
دارد، اما برای دومین بــار مذاکره کنندگان 
ارشد کشور های عضو برجام برای مشورت 
به پایتخت هایشــان برگشــته اند. با اینکه 
برخی رسانه ها نظیر اســکای نیوز عربی به 
نتیجه نرســیدن مذاکرات را دلیل توقف آن 
اعلام کرده اند، امــا دلایل متقن تری برای 

خوشبینی وجود دارد.
جــوزف بورل مســئول سیاســت خارجی 
اتحادیه اروپا روز جمعه ابراز امیدواری کرده 
و گفتــه ظرف چند هفته آینــده به توافقی 
هسته ای با ایران دســت پیدا خواهیم کرد. 
یک منبع آگاه که از محتوای نشست وزرای 
خارجه کشــور های عضــو اتحادیه اروپا در 
شــهر برست فرانســه خبر داشته به نشریه 
پولیتیکو گفته فضای مذاکرات از کریسمس 
به این سمت بهتر شده است. ما قبل از این 
نســبت به مذاکرات بدبین بودیم، اما الان 
فکــر می کنیم می توانیم به یــک توافق با 
ایران دســت پیدا کنیم. این منبع آگاه هم 
پیش بینی های بــورل را تایید کرده و گفته 
ظرف چنــد هفته آینــده امیدواریم بتوانیم 
اطلاعاتی درباره نتیجــه نهایی یک توافق 
بدهیــم. امیدواریم که بتوانیم به یک توافق 

برسیم.
جان ایو لودریان وزیر خارجه فرانســه هم 
بر ضــرورت موفقیت آمیز بــودن مذاکرات 
تاکیــد کرده، اما به اندازه اتحادیه اروپا ابراز 
خوش بینی نکرده و هشدار داده که سرعت 
مذاکرات قابل قبول نیســت. لودریان گفته 
مذاکرات به کندی پیش می رود. گزینه های 
پیش رو بازگشــت خیلی سریع به برجام یا 
پذیرش یک بحران اشاعه سلاح هسته ای 
توســط ایران است. دلیل هشدار های امروز 

ما این اســت که مذاکرات به کندی پیش 
می رود و اگر این روند ادامه داشــته باشد، 
باقــی نخواهد ماند  چیزی بــرای مذاکره 
چراکه ایران در حال تولید و انبار مواد لازم 

برای ساخت یک بمب اتم است.
وزیر خارجه فرانســه گفته طولانی شــدن 

مذاکرات رســیدن به یک توافق را بیهوده 
خواهد کرد. لودریان این اظهارات را در کنار 
جوزف بورل در حاشیه نشست وزاری خارجه 
کشــور های اتحادیه اروپا در فرانسه عنوان 
کرده است. بورل بعد از شنیدن هشدار های 
لودریــان ظهــارات او را تایید کرده و گفته 
به نظر من هم ســرعت مذاکرات باید بالا 
برود. اگــر ایران به یک قدرت هســته ای 
تبدیل شود دیگر عملا ما به هیچ موفقیتی 
دســت پیدا نخواهیم کرد. بورل تاکید کرده 
برجام  اروپایی عضــو  کشــور های  وظیقه 
بازگردانــدن آمریکا به توافق و بازگشــت 
ایران به تعهداتش به طور همزمان اســت.
رابــرت مالی نماینده آمریکا در امور ایران و 
ســرتیم مذاکره کنندگان آمریکایی در وین 
از پیشــرفت بســیار محدود مذاکرات خبر 
داده، اما همزمان هشدار داده که در صورت 
شکست دیپلماسی آمریکا گزینه های دیگر 

را بررسی خواهد کرد.
کلیــد واژه »هفته های آتــی« در اظهارات 

مقامات آمریکایی ها دیده می شــود، اما نه 
با لحنی دوســتانه بلکه خصمانه و هشــدار 
آمیز. وزیر خارجه آمریکا با لحنی تهدیدآمیز 
نسبت به تحولات هفته های پیش رو هشدار 
داده اســت. آنتونــی بلینکــن وزیر خارجه 

ایالات متحده گفته فقــط چند هفته دیگر 
ایران به تعهدات برجامی اش  تا بازگشــت 
وقت داریم و در غیر این صورت آمریکا باید 

گزینه های دیگر را بررسی کند.
بلینکن در گفتگو با رادیو ملی آمریکا تاکید 
کرده »وقت ما بسیار بسیار تنگ است.« او 
گفته ایران پیشرفت هایی در حوزه هسته ای 
داشــته که از بین بردن آن ها بسیار سخت 
اســت چرا که آن ها کار ها را یاد گرفته اند. 
آن ها با شکســتن موانعی کــه ما در برجام 
ایجاد کرده بودیــم، عملا کار های جدید را 
یــاد گرفته اند.بلینکن گفته بــه عقیده من 
فقــط چند هفته باقی مانده که ما ببینیم آیا 
می توانیم به تعهدات مشــترکمان برگردیم 
یا نه. وزیر خارجه آمریکا گفته بازگشــت به 
توافق برجــام بهترین نتیجه را برای امنیت 

آمریکا به دنبال خواهد داشت.
مشــکل اصلــی در مذاکــرات بــه اذعان 
رســانه های آمریکایــی درخواســت ایران 
بــرای ارائه یــک ضمانت اســت. ایران از 

آمریکا خواسته ضمانت بدهد که دولت های 
بعدی مانند ترامــپ از توافق حاصله خارج 
نمی شوند. دولت بایدن گفته چنین ضمانتی 
عملا غیرممکن اســت، اما قطعــا آمریکا 
تمایلی برای خــروج از توافقی که یک بار 

دیگر برای آن مذاکره کرده ندارد.

یکــی دیگر از دلایلی که بــه امید ها برای 
رسیدن به یک توافق ظرف هفته های آتی 
دامن می زند، عدم واکنش تند دولت بایدن 
به انیمیشنی تهدیدآمیز علیه رئیس جمهور 
سابق این کشور اســت. جیم بانکز نماینده 
جمهوری خواه کنگره آمریکا یادداشــتی در 
اختیار شریه نشنال ریویوی آمریکا قرار داده 
و در آن اذعان کرده دلیل عدم واکنش تند 
دولت بایدن به انیمیشــن تهدید آمیز علیه 
ترامپ، تمرکز بیش از حد دولت بر مذاکرات 
وین است که در نهایت می خواهند طی آن 

ایران را تقویت کنند.
بانکز در این یادداشــت نوشــته »ایران در 
چنین شــرایطی بــرای ارســال پیام های 
می کند، چون  راحتی  احســاس  تهدیدآمیز 
می داند آمریکا دیگر اراده ای برای تشــدید 
تحریم ها نــدارد، علاقه ای بــه حمایت از 
شــرکای منطقه ایمان ندارد و نمی خواهد 
برای جلوگیــری از تبدیل ایــران به یک 
قدرت هســته ای از گزینه نظامی اســتفاده 

کند.«
ایــن اظهار نظر بانکــز در واقع با اظهارات 
جن ساکی سخنگوی کاخ سفید همخوانی 
دارد. جن ســاکی سخنگوی کاخ سفید روز 
پنج شــنبه در یک کنفرانس خبری در پاسخ 
به پرسشی در مورد انتشــار انیمیشن ترور 
دونالد ترامپ بدون ارائــه جزئیات و بدون 
بایدن نسبت  اینکه نشانی حساسیت دولت 
به موضوع در کلام او باشــد، گفته »ما در 
گذشته نیز شاهد لفاظی جمهوری اسلامی 

ایران بوده ایم.«
نشریه دست راستی نشــنال ریویو هشدار 
داده که دولت بایدن به ســمت یک توافق 
هســته ای »افتضاح« با ایــران در حرکت 
اســت. این نشریه نوشته نشانه هایی دال بر 
نزدیک بودن یک توافق دیده می شــود. به 
رئیس  دوبوویتز  مــارک  رویداد۲۴  گزارش 
بنیاد موســوم به دفاع از دموکراســی ها که 
یــک نهاد ضــد ایرانی در آمریکاســت در 
سرمقاله ای که هفته گذشته در وال استریت 
ژورنال منتشــر کرده هــم از نزدیک بودن 
یک توافق خبــر داده و گفته با این توافق 
ایــران یک یا دو پیشــرفت فنی اش را که 
ظرف یکی دو ســال گذشــته کسب کرده 
متوقــف می کند و در ازای آن تحریم ها لغو 
می شــود، اما برنامه موشک بالستیک ایران 
دست نخورده می ماند.به گزارش ایران نیوز؛ 
نشنال ریویو هشــدار داده که دستاورد های 
دولت بایدن تا ابد باقــی نمی ماند و دولت 
بعدی رویکــرد را تغییر می دهد، اما مادامی 
که او رئیس جمهور اســت دســتش برای 
هر کاری باز اســت و هر هفته که به دولت 
بایدن اضافه شود به معنی نزدیک شدن به 

یک توافق افتضاح با ایران است.

دیدگاه

شواهد نشان می دهد تیم مذاکره کننده دولت ابراهیم رئیسی به توافقی که دولت روحانی از 
دستیابی به آن منع شده بود نزدیک شده و شاید ظرف چند هفته آینده اخبار خوبی از وین 

مخابره شود

,,

پیش بینی عجیب درباره قیمت مسکن پس از توافق وین
مصطفی قلی خســروی رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک:در زمان امضای 
قطعنامه 5۹8 و پایان جنگ ایران و عراق در سال 13۶۷ بسیاری افراد که در 
طلا و ارز ســرمایه گذاری کرده بودند با ریزش قیمت دلار، سرمایه خود را از 
دســت دادند؛ تا جایی که قیمت دلار از 300 تومان در ماه های پایانی جنگ 
به 50 تومان بعد از جنگ رسید و حتی تعداد زیادی از دلالان بازارهای ارز و 
طلا سکته کردند. البته خدا کند که اتفاق بدی برای کسی نیفتد ولی معمولًا 
با انجام توافقات سیاســی شــاهد ریزش هایی در بازارهای غیر مولد هستیم.
عوامــل متعددی بر آینده بازار مســکن تأثیرگذار اســت که مهمترین آن به 
نوســانات اقتصاد کلان، بازارهای موازی و توان خرید متقاضیان برمی گردد. 
در حال حاضر توان طرف تقاضا به شــدت کاهــش یافته و از طرف دیگر با 
شــرایط امیدوارکننده ای که در فضای سیاسی و اقتصادی کشور ایجاد شده 
به نظر می رســد با کاهش قیمت مسکن یا دست کم ثبات این بازار در میان 

مدت مواجه باشیم./مهر

انتقاد رئیس اتاق بازرگانی ایران از نمایندگان مجلس: از اینکه این 
افراد، کشور را اداره می کنند حس درماندگی دارم

غلامحسین شــافعی، رئیس اتاق بازرگانی ایران:بعضی از نمایندگان مجلس 
خیلی جالبند، نماینده شهر من بالاترین پستی که داشته محافظ آقای صالحی 
رئیس ســابق سازمان انرژی اتمی بوده اســت. از این قبیل نماینده ها در این 
مجلس کم نیســتند. این نمایندگان خیلی افراد خالی هســتند و نیازمند این 
هستند که چیزی پای تریبون بگویند.به ما ) اعضای اتاق بازرگانی( نیاز دارند 
تا شارژشــان کنیم. عمق نمایندگان مجلس در مســائل اقتصادی خیلی کم 
اســت به طوری که آدم از این که این افراد می خواهند کشور را اداره کننده 

درمانده می شود. دولت هم خیلی دست کمی از این نمایندگان ندارد.

عقب نشینی امام جمعه رفسنجان از اظهاراتش درباره دوچرخه  سواری 
زنان

امام جمعه رفســنجان گفت: این سخنان را از ســر دلسوزی و خیرخواهی با 
نیت ارشــاد و هدایت جامعه مطرح می کنم.حجت الاســلام اصغر عسکری 
عصر شــنبه در جمع نمایندگان اقشــار مختلف مردمی افزود: به عنوان یک 
طلبه امر به معروف و نهی از منکر را وظیفه خود می  دانم و این ســخنان را 
از ســر دلســوزی و خیرخواهی با نیت ارشاد و هدایت جامعه مطرح می کنم.

وی اظهارداشت: دوچرخه سواری حرام ذاتی نیست اما دوچرخه سواری خانم 
ها باید حرمت داشــته باشــد در حضور مردان و در ملا عام به صلاح آنها و 
جامعه نیست.عسکری گفت: با شهرداری و شورای اسلامی شهر، اداره تربیت 
بدنی، آموزش و پرورش و دانشگاه ها صحبت کردیم که فضای امنی در یکی 

از نقاط شهر فراهم شــود که خانم ها دوچرخه سواری کنند.وی خاطرنشان 
کرد: قبل از این هم در یکی از هنرســتان های شهر مکانی را فراهم کردیم 
و تجهیزات و دوچرخه هم خریداری شــد که بانوان بتوانند به دور از چشــم 
نامحرمان از ورزش دوچرخه ســواری استفاده کنند.حجت الاسلام عسکری 
روز جمعه گذشته در خطبه های نماز جمعه رفسنجان دوچرخه سواری بانوان 

در سطح شهر را امری خطرناک برای خودشان و جامعه دانسته بود.

سند خانه های بالای شهر به نام نمایندگان مجلس دهم زده شد؟
غلامرضا نوری قزلجه، معاون اجرایی مجلس دهم گفت: اساســا مجلس در 
جاهای مختلف شــهر تهران خانه ای ندارد کــه آن را به نماینده اجاره دهد 
و نماینــده هم آنجا را تخلیه نکند و متعاقــب آن بخواهد با نصف قیمت آن 
را واگذار کند.زهره ســادات لاجوردی نماینده مجلس یازدهم، جمعه گذشته 
در برنامه تلوزیونی»دســتخط« گفت:در مجلس دهم در مناطق بالای شهر 
خانه هایی به نمایندگان داده شــده که نماینــدگان آنها را ترک نکرده اند و 
آن راتحویــل نداده اند و مجلس هم در نهایت با قیمت پایین تر از 50 درصد 
اقدام به تنظیم سند برای آنان نموده است.خبرآنلاین این موضوع را از معاون 
اجرایی مجلس دهم پیگیر شــد که وی ضمــن تکذیب این خبر به خبرنگار 
ما گفت: بعنوان معاون اجرایی مجلس دهم می گویم که اساســا مجلس در 
جاهای مختلف شــهر تهران خانه ای ندارد که آن را به نماینده اجاره دهد و 
نماینــده هم آنجا را تخلیه نکند و متعاقــب آن بخواهد با نصف قیمت آن را 

واگذار گند .
غلامرضا نوری قزلجه افزود:این مطلب از ریشــه نادرست و غیر واقعی و بی 
اســاس است .من نمی دانم منبع اطلاعات ایشان چه کسی و کجا بوده است 
که به این موضوع اســتناد می کنند ،چنین موضوعی مطلقا وجود ندارد .حتی 
من اطلاع دارم در مجلس نهم هم چنین موضوعی نبوده اســت ودر مجلس 
فعلی نیز این مطلب وجود ندارد .این نماینده مجلس یازدهم با اشاره به اینکه 
خانه هایی که مجلس داشت همان اطراف مجلس بود که الان 15 ،1۶ سال 
اســت که آنها را تخریب کرده اند و در حال حاضر وزارت راه و شهرســازی 
در حال اجرای طرح توســعه بهارســتان در آنجاست اظهار داشت: امیدواریم 
مهمان محترم برنامه این سوبرداشــت را روشن کنند .البته بنده بلافاصله به 
صدا و ســیما نامه مکتوب زدم و یاد آور شــدم که این مطلب صحت ندارد و 

افترایی بیش نیست.

اعلام چرایی توقف امروز پروازها در آسمان غرب کشور از سوی 
سازمان هواپیمایی

معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی در پاسخ به این سوال 
که آیا توقف پروازها ارتباطی با صدای مهیب شب گذشته در این مناطق دارد، 

گفت: تنها دلیل توقف پروازها در غرب کشــور شرایط جوی است.ابوالقاسم 
جلالی معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان هواپیمایی درباره توقف 
پروازها در آســمان غرب کشور و در پاسخ به این سوال که آیا توقف پروازها 
ارتباطی با صدای مهیب شــب گذشــته در این مناطق دارد، گفت: تنها دلیل 
توقف پروازها در غرب کشــور شرایط جوی اســت. پرواز خرمشهر از تهران 
آماده پرواز بود که به دلیل شرایط نامساعد جوی، تشخیص داده شد که بهتر 
اســت این پرواز انجام نشود.وی ادامه داد: همچنین از صبح امروز چند پرواز 
در این مسیر standby بوده اند که تمام این پروازها برای حفظ ایمنی پرواز و 
جان مســافران لغو شدند تا شرایط جوی در این مسیر بهبود پیدا کند و توقف 

پروازها در این مناطق به موضوع دیگری ارتباط ندارد.

نماینده مجلس: اگر هدیه ۶ میلیاردی عبدالملکی به تلویزیون صحت 
داشته باشد، دادستان می تواند ورود کند

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشــور و شوراهای مجلس، درباره احتمال 
استیضاح عبدالملکی، عنوان کرد: »استیضاح جزو حقوق نمایندگان است که 
می توانند انجام دهند اما توفیق استیضاح هم بحث دیگری است. اگر تعدادی 
از نمایندگان بر اســاس آیین نامه داخلی مجلس در این خصوص اســتیضاح 
کنند، جزو اختیارات آنان اســت«احمد علیرضا بیگی در گفتگو با »انتخاب« 
در مورد هدیه شــش میلیاردی حجت عبدالملکی به برنامه »میدان«، گفت: 
»الحمدالله که جهان، جهان اطلاعات اســت و هیچ چیز قابل کتمان نیست. 
اگر چنین موضوعی وجود داشــته و اثبات شــود که خــارج از چارچوب های 
قانونــی اتفاق افتاده باشــد هم دادســتان می تواند ورود پیــدا کند و هم ما 
نمایندگان می توانیم ورود و سوال کنیم که محل چنین پرداخت هایی چه بوده 
است. البته در گام اول باید صحیح بودن این اسناد و مدارک محرز شود و بعد 
امکان رسیدگی آن ها انجام شود.« وی درمورد احتمال استیضاح عبدالملکی، 
عنوان کرد: »اســتیضاح جزو حقوق نمایندگان است که می توانند انجام دهند 
اما توفیق اســتیضاح هم بحث دیگری اســت. اگر تعــدادی از نمایندگان بر 
اساس آیین نامه داخلی مجلس در این خصوص استیضاح کنند، جزو اختیارات 
آنان اســت و کســی هم خرده ای نمی گیرد؛ ولی اینکه این استیضاح نتیجه 
بخش باشــد، در موردش شــک و تردید وجود دارد.« علیرضا بیگی در مورد 
ادعای وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی مبنی بر اینکه با یک میلیون تومان 
هم می توان اشتغال زایی کرد، گفت: »حتما بایستی آقای عبدالملکی خودش 
را با واقعیت جامعه تطبیق دهد. انتظار این است که وزیر محترم که مسئولیت 
تنظیم روابط کار را بر عهده دارد، دارای علم و اشــراف بیشتری در این حوزه 
باشــد. صحبت های اینچنینی را صرفا در یک جمــع خانوادگی آن هم با به 
دنبال داشــتن قضاوت اطرافیان، شاید بتوان ادا کرد، ولی در قامت یک وزیر 
جمهوری اســلامی که مسئولیت تنظیم روابط کار را برعهده دارد حتما چنین 

صحبت هایی را نمی توان پذیرفت.«

در حاشیه
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انتقادات رئیس اتاق بازرگانی از بودجه
رییـس اتـاق بازرگانـی ایـران در سـخنانی بـا 
اشـاره بـه نادیده گرفته شـدن نظـرات بخش 
سـال  بودجـه  تدویـن لایحـه  در  خصوصـی 
برنامـه  ایـن  از  ابعـادی  بررسـی  بـه   ،1۴01

پرداخـت.
بـه گـزارش روزنامـه »صبـح امـروز« و بـه 
نقل از ایسـنا، غلامحسـین شـافعی در نشست 
هیئـت نماینـدگان اتاق بازرگانی ایـران، اظهار 
کـرد: موضـوع مهمـی کـه در حـال حاضـر 
تمـام سیاسـیون و فعـالان اقتصادی و اقشـار 
مختلـف را بـه خـود مشـغول کـرده لایحـه 
حساسـیت ها  افزایـش  اسـت.   1۴01 بودجـه 
نسـبت بـه بودجـه سـالانه و واکنـش نشـان 
دادن بخش هـای مختلـف جامعـه بـه لایحـه 
بودجه دارای حسـن ذاتی اسـت. چرا که سـند 
بودجـه صرفـاً یـک سـند حسـابداری و مالـی 
سـاده بـرای درآمدهـا و هزینـه دولت نیسـت، 
بلکـه بازتابـی از ارتبـاط و نحـوه تعامل دولت 
و ملـت را حداقـل در یـک سـال آینـده بـه 

می گـذارد. نمایـش 
در  خصوصـی  بخـش  اینکـه  بیـان  بـا  وی 
فراینـد تدویـن بودجـه غایب بوده اسـت، بیان 
کـرد: برخـلاف سـال های قبـل کـه بخـش 
خصوصـی هرچنـد بـه شـکل صـوری بـرای 
همفکری توسـط سـتاد تدوین بودجـه دعوت 
می شـد امـا امسـال از اتاق های سـه گانه هیچ 
دعوتـی بـه عمـل نیامـد و بخـش خصوصـی 

کامـلًا در ایـن فرآینـد نادیـده گرفته شـد.
رییـس اتـاق بازرگانـی ایـران بـه نیامـدن نام 
بخـش خصوصـی در بودجه 1۴01 اشـاره کرد 
و افـزود: برخـلاف سـال های قبـل که دسـت 
عمومی-خصوصـی  مشـارکت  عبـارت  کـم 
را بـه کار می بردنـد امسـال آن هـم حـذف 

شـده و هیـچ اسـمی از بخش خصوصـی برده 
نشـده اسـت. در عـوض از عبـارت غیردولتـی 
اسـتفاده کرده انـد که ایـن عبارت بـار معنایی 
عبـارت  جایگزینـی  ایـن  دارد.  حقوقـی  و 
عمومی-خصوصـی  مشـارکت  بـا  غیردولتـی 
ملاحظـات اقتصـادی و سیاسـی گسـترده ای 

دارد.
شـافعی بـه موضـوع درآمدهـای پیـش بینـی 
تصریـح  و  پرداخـت  نیـز  بودجـه  در  شـده 
کـرد: در لایحـه بودجـه کـه توسـط دولـت 

تدویـن شـده اسـت شـاهدیم کـه مالیـات بر 
شـرکت های غیردولتـی با رشـد 1۴۶ درصدی 
بـه میـزان 11۲,1 هـزار میلیارد تومـان برآورد 
شـرکت های  بـرای  مقابـل  در  اسـت.  شـده 
دولتـی تنهـا بـا رشـد 83 درصـد نسـبت بـه 
سـال قبـل مبلـغ ۷.5 هـزار میلیـارد تومـان 
هدف گـذاری شـده اسـت. بـه عـلاوه بـرای 
مالیـات بـر ارزش افـزوده کـه مسـتقیم مردم 
و کسـب وکارها را تحـت تأثیـر قـرار می دهـد 

اسـت. پیش بینی شـده  درصـدی   ۷0 رشـد 

آن  نشـان دهنده  اعـداد  ایـن  داد:  ادامـه  وی 
مالیاتـی  درآمدهـای  اصلـی  بـار  کـه  اسـت 
بخـش  دوش  بـر  آینـده  سـال  در  دولـت 
خصوصـی قرار داده شـده اسـت. در کنـار این 
افزایـش فشـار بـر بخـش خصوصـی شـاهد 
آن هسـتیم کـه در بندهـای مختلـف بودجـه 
سیاسـت حـذف معافیت هـای مالیاتـی موجود 
در دسـتور کار قـرار گرفتـه اسـت که بـه نوع 
دیگـر فشـار را بـر فعـالان بخـش خصوصـی 
افزایـش می دهد.رییـس اتـاق بازرگانـی ایران 

درآمدهـای  از  دولـت  بینی هـای  پیـش  بـه 
نفـت گاز نیـز اشـاره کـرد و گفـت: درحالی که 
دولـت با افزایـش نـرخ ارز مبنای محاسـباتی 
بودجـه ۲3 هـزار تومان منابـع قابل توجهی در 
ردیـف درآمدهـای نفتی واریز کـرده همچنان 
خـود  مصـارف  و  منابـع  کـردن  تـراز  بـرای 
نیمـی از منابعـی کـه بایـد به صندوق توسـعه 
ملـی واریـز می شـد را بـه عنـوان اسـتقراض 
برداشـت کـرده اسـت. این در حالی اسـت که 
قـرار بـود منابـع صندوق توسـعه ملـی صرف 
سـرمایه گذاری در کشـور بـه ویـژه از طریـق 

بخـش خصوصـی شـود.
شـافعی خاطرنشـان کـرد: درحالی کـه اذعـان 
داریـم حـذف ارز ۴۲00 تومانـی کار درسـتی 
اسـت امـا معتقـد هسـتیم کـه نیازمنـد اتخاذ 
انجـام  هنـگام  بـه  هماهنـگ  سیاسـت های 
در  مجلـس  هسـتیم.  بزرگـی  طـرح  چنیـن 
هفته هـای اخیـر هنگام بررسـی طـرح جهش 
واردات  مالیاتـی  معافیـت  دانش بنیـان  تولیـد 
ماشـین آلاتی کـه در داخـل تولیـد نمی شـوند 
را حـذف کـرد. طبعا در شـرایطی کـه در چند 
سـال گذشـته نرخ رشـد سـرمایه گذاری منفی 
بـوده اسـت ایـن تصمیـم موجـب بدتر شـدن 
وضعیـت ظرفیـت تولیـد در کشـور و افزایـش 
قیمـت تمـام شـده کالاهـا خواهـد شـد. اتاق 
ایـران سـال گذشـته دربـاره ایـن طـرح نظـر 
گیـر  تصمیـم  مراجـع  بـه  را  خـود  مخالـف 
اعـلام کـرد. اصـولًا به نظـر می رسـد وحدت 
فرماندهـی اقتصـادی کـه لازمـه اصلاحـات 
تقویـت  نیازمنـد  دولـت  در  اسـت  اقتصـادی 
اسـت. در غیـر این صـورت ایـن تصمیم های 
پراکنـده بـه بخـش تولید در کشـور ضربه زده 

و رکـود تورمـی نتیجـه آن خواهـد بـود.

عیدی امسال کارگران چقدر است؟
مطابق قانــون کار عیدی کارگران برای 
یک ســال کار حداقل معادل ۶0 روز و 
حداکثر ۹0 روز اســت؛ بنابراین امســال 
حداقل عیــدی پرداختی به کارگران بین 
پنج میلیون و 310 هزار و ۹۹0 تومان تا 
هفــت میلیون و ۹۶۶ هزار و ۴85 تومان 

خواهد بود.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، بر اســاس ماده واحده قانون 

کار که در پایان شــهریور سال 13۷0 اصلاح شد تمام کارگاه های مشمول قانون کار مکلفند 
به هر یک از کارگران خود به نســبت یک ســال کار معادل ۶0 روز آخرین مزد، به عنوان 

عیدی و پاداش بپردازند.
برای محاســبه حداقل عیدی باید دستمزد روزانه مصوب امسال را در ۶0 روز ضرب کنیم. با 
توجه به اینکه دســتمزد روزانه 88 هزار و 51۶ تومان اســت، حداقل عیدی که باید پرداخت 

شود، پنج میلیون و 310 هزار و ۹۹0 تومان است.
در ماده واحده قانون کار آمده اســت که مبلغ پرداخت عیدی کارکنان نباید از ۹0 روز حداقل 
مزد روزانه تجاوز کند. بر این اســاس حداکثر عیدی که کارگران دریافت می کنند هم هفت 

میلیون و ۹۶۶ هزار و ۴85 تومان است.
در میــان جامعه کارگری برخی افراد عیدی کامل دریافت نمی کنند. برای افرادی که کمتر از 
یک ســال کار کرده باشند هم براساس ۶0 روز کار و نسبت ایام کارکرد محاسبه می شود. به 
این شکل که حداقل مزد ماهیانه در عدد ۲ ضرب و بر تعداد روزهای کاری تقسیم می شود. 

)حداقل مزد ضرب در ۲ تقسیم بر 1۲ و ضرب در تعداد ماه کارکرد(

 اعلام جزئیات فروش فوق العاده نوروزی 
اتاق اصنــاف ایران اعلام کرد که از اول 
بهمن ماه، جشــنواره فروش فوق العاده 
نوروزی، از سوی واحدهای خرده فروشی 
و بدون برپایی نمایشگاه تجمعی برگزار 

خواهد شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایســنا، اتاق اصنــاف ایران، طی 
اطلاعیــه ای اعــلام کرده کــه دومین 
جشــنواره فروش فوق العــاده نوروزی با 

عنوان »نمایشگاهی به وسعت ایران« با حمایت وزارت صمت و با محوریت اتاق های اصناف 
سراسر کشور و اتحادیه های صنفی از اول بهمن 1۴00 تا ۲0 فروردین 1۴01 برگزار می شود.

در این اطلاعیه تاکید شــده که هــر دو گروه واحدهای تولیدی و نیــز مصرف کنندگان از 
نمایشــگاه های تجمعی همراه با فروش )با عناوینی نظیر فروش بهاره یا عرضه مســتقیم(  
ناراضی بودند و همچنین برگزاری این نمایشــگاه ها در این برهه از شرایط اقتصادی ناشی از 

رکود همراه با تورم، بیشترین ضرر را به صنوف وارد می کند.
بنابراین اتاق اصناف ایران برای دومین ســال پیاپی، برگزاری نمایشــگاهی به وسعت ایران 
)جشــنواره فروش فوق العاده نوروزی( را با هدف »تقویت صنوف مختلف در سراســر کشور 

و رضایت مندی مردم در خرید از فروشگاه های منتخب مشارکت کننده« در برنامه دارد.
بر اساس جزئیات منتشر شده از این طرح، امسال کالاها و خدمات دارای اولویت برای شرکت 
در این طرح شــامل پوشاک، کیف و کفش و محصولات چرمی، آجیل و خشکبار، شیرینی و 
شکلات، میوه قالیشویی و لوازم خانگی است. البته مشارکت سایر رسته های صنفی با رعایت 

شرایط دستورالعمل جشنواره فروش فوق العاده نوروزی بلامانع است. 

 تداوم عرضه برنج خارجی تا به آرامش 
رسیدن بازار 

ایران  بازرگانی دولتی  مدیرعامل شرکت 
گفت: اکنون برنج خارجی در حال تزریق 
به بازار اســت و تا ایجاد آرامش در بازار 

ادامه می یابد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، »یزدان سیف« درباره چرایی 
افزایــش قیمت برنج افــزود: هرچقدر از 
فصل برداشــت برنج فاصله می گیریم به 
جهت کاهش عرضه ای که وجود دارد و 

دوم هزینه های ناشــی از انبارداری و سایر هزینه های ناشی از ریسک نگهداری برنج خود به 
خود قیمت سطح برداشت از بازار فاصله می گیرد.

مدیرعامل شــرکت بازرگانــی دولتی ایران تصریح کرد: در ســال زراعی جاری دو عامل در 
افزایــش قیمت برنج داخلی تأثیر داشــت یکی کاهش تولید برنج در ســطح داخل به دلیل 
خشکسالی بی سابقه در کشور و دوم افزایش هزینه های تولید در حوزه دستمزد کارگری است.
وی عامل دیگر را افزایش نرخ ارز امسال نسبت به سال گذشته دانست و اظهار داشت: طبق 
قوانین جاری کشــور به استناد قوانین بالادســتی ۴0 درصد فقط در حوزه دستمزد افزایش 

قیمت داشتیم که این مهم در افزایش هزینه های تولید اثرگذار است.
سیف، گفت: با توجه به کاهش تولید برنج و به عبارتی عدم تعادل عرضه و تقاضا نرخ تورم، 

موجب افزایش قیمت برنج داخلی شده است.
وی افزود: برنج داخلی به دلیل فرهنگ مصرفی مردم جایگزینی برای آن وجود ندارد و قابل 
تغییر در کوتاه مدت نیست عملًا ما در این حوزه فقط با عرضه برنج خارجی می توانیم کمبود 
را جبران کنیم که در دو مقطع این اتفاق رخ داد که در مهرماه تزریق جدی انجام شد و مجدد 

در این مرحله در حال انجام است و تا آرامش بازار ادامه خواهد داشت.

 ۱۵ هزار تن شکر سفید تنظیم بازاری 
عرضه خواهد شد

معاون وزیر جهاد کشــاورزی اعلام کرد: 
15 هزار تن شــکر ســفید فقــط برای 
مصارف خانوار برای عرضه در سراســر 
کشــور تخصیــص یافتــه و در اختیار 
کارگروه تنظیم بازار استان قرار داده شده 
است.به گزارش روزنامه »صبح امروز« و 
به نقل از وزارت جهاد کشاورزی، »یزدان 
سیف« با ارســال نامه ای به استانداران 
سراســر کشــور، قیمت هر کیســه 50 

کیلوگرمی شکر سفید را با احتســاب ۹ درصد مالیات ارزش افزوده هر کیلوگرم به مباشرین 
معرفی شده )درب انبار(، 1۲ هزارو 535 تومان )1۲5350 ریال( اعلام کرد.

مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران افزود: تعیین شــیوه، شبکه و مباشرین توزیع شکر 
تخصیصی بر عهده کارگروه تنظیم بازار اســتان است تا از طریق شبکه های منتخب اعم از 
تعاونی هــای مصرف، اصناف منتخب، مراکز عرضه مســتقیم کالا، میادین میوه و تره بار در 

سطح کشور توزیع شود.
وی تصریح کرد: شــکر مذکور باید در بســته بندی های مناســب و مورد نیاز مصرف خانوار 

عرضه و از فروش به صورت فله خودداری شود.
سیف اظهار داشت: سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، بازرسان سازمان های 
جهاد کشاورزی اســتان ها، سازمان تعزیرات حکومتی و اتاق اصناف ایران، مکلفند نسبت به 
کنترل و نظارت بر روند توزیع کالا و رعایت قیمت فروش کالاهای موضوع طرح اقدام و در 

صورت بروز تخلف اقدام قانونی را با هماهنگی مراجع ذی ربط به عمل آورند.

خبر

گفتگو با یک کارشناس استاندارد در خصوص لزوم نظارت سازمان بر کیفیت خودروها؛

نظارتی بر رعایت استانداردها نیست
تصادفات  خصــوص  در 

ی
غر

اص
از 

مهن
س

روی
ر س

دبی

بارها  ایران  در  جاده ای 
کننده ای  نگران  آمار 
بروز  است.  شده  داده 
نیز  تصادفــات  ایــن 
که  دارد  متعددی  دلایل 
نامناسب  شامل ســاختار 
بی حواســی  جاده هــا، 
داشــتن  عدم  رانندگان، 
مهارت و البته بی کیفیتی 

خودروهای داخلی است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« اخیرا در 
تصــادف زنجیره ای بیــش از 50 خودرو در 
جاده بهبهان ـ اهواز کــه حوالی هفته قبل 
رخ داد، پنج نفر شــامل یک زن و چهار مرد 
کشــته و ۴1 نفر شــامل پنج زن و 3۶ مرد 
مصدوم شــدند. در این میان آن چیزی که 
در این ســانحه موجب حیرت همگان شد، 
باز نشــدن ایربگ های خودروها بود که بار 
دیگــر ضرورت نظارت اســتاندارد و کیفیت 
خودروها را یــادآوری می کرد. در خصوص 
حادثــه بهبهان ســرهنگ جهانــی، معاون 
اجتماعــی ناجا گفت:  ۲8 خودرو در تصادف 
بهبهان آســیب جدی دیده بودند که  ۲۷ تا 
از آن ها ایرانخودرو و ســایپا و فقط یکی از 
آن هــا هیوندا بود و ایربــگ در هیچ کدام از 

خودروهای ایرانی باز نشد.
نظارتی بر رعایت استانداردها نیست

در این خصوص یک کارشناس استاندارد در 
گفتگو با »صبح امروز« می گوید: آنچه مسلم 
است این اســت که به نظر نمی آید در حال 
حاضر اســتاندارها به درستی رعایت شود و 
مهمتر این اســت که نظارت چندانی هم بر 

آن صورت نمی گیرد .
موسی شربتدار با اشاره به کاستی در نظارت 
بر اســتانداردها مطرح می کند: در این زمینه 
ضرورت نظارت ســازمان استاندارد به شدت 
احساس می شــود. اما موضوع این است که 
ســازمان استاندارد به صورت مستقیم نسبت 
به اعمال قوانین اســتاندارد ورود نمی کنند و 
بــرای انجام این کار از طریق شــرکت های 
تایید صلاحیت شده خود وارد عمل می شود. 

ایــن دکتــرای مدیریت اقتصاد بــا گرایش 
اســتراتژیک ادامه می دهد: به همین جهت 
سازمان استاندارد باید سیستم نظارتی را برای 
نظارت بر شــرکت های تایید صلاحیت شده 
در نظــر بگیرد. چراکه بدون تردید زمانی که 
عدم نظارت مستقیم سازمان استاندارد باعث 
می شــود استاندارها به شکل صحیح و کامل 
اعمال نشود و اطمینانی از رعایت استانداردها 
وجود نداشــته و تضمینی در کار نباشد؛ این 
ضعف نظارت عالی سازمان استاندارد بر روی 
شــرکت های تایید صلاحیت شــده خودش 
اســت .وی با تاکید بــر اینکه »در خصوص 
استاندارد  ســازمان  نمی توان  بهبهان  حادثه 
را مبــرا از تقصیر دانســت« بیــان می کند: 
اینکه اوضاع کیفیــت خودروهای داخلی به 
این شــکل اســت بدون تقصیر از کم کاری 
و قصور ســازمان استاندارد نشات می گیرد و 
مسلم است که نظارت بر رعایت استاندارهای 

تعریف شده مسئولیت سازمان نظارت است.
لزوم نظارت بر عدم تحقق رعایت 

استانداردها
شــربتدار مطــرح می کنــد: شــورای عالی 
استاندارد، جزو بزرگترین شوراهای حکومتی 
اســت و در راس آن رئیس جمهور محترم، 
تعدادی از وزرا ، دادستان کل کشور و ... قرار 
دارند. همچینی مجلس در حوزه کمیســیون 
اصل نود بر سازمان اســتاندارد نظارت دارد. 
علاوه بر آن ســازمان بازرســی کل کشور 
و نهادهــای نظارتــی کل کشــور و دیوان 
محاسبات، ناظر نظارتی تعریف شده هستند 
و آنهــا نیز باید نظارت بر عدم تحقق رعایت 

استانداردها داشته باشند .
وی بــا بیان اینکــه »مردم شــاهد کیفیت 
ابراز  داخلی هســتند«  نامطلوب خودروهای 
می کنــد: شــرایط کیفیت فعلی کــه مردم 
مشاهده می کنند، قابل انکار و توجیح نیست 
و امکان تبرئه مسئولین ســازمان استاندارد 
در خصــوص قصور انجام شــده در وضعیت 
بی کیفیتی خودروهای جدید وجود ندارد. اگر 
کالای ما از فلان کشور برگشت می خورد و 
یا کیفیت کالا پایین است کسی جز سازمان 
اســتاندارد مسئول نیســت و برای حل این 

مشکل باید نظارت کافی اعمال شود .
مقصر اصلی خود خودروسازان هستند

این کارشناس استاندارد با اشاره به باز نشدن 
ایربگ خودروهای داخلی در تصادف بهبهان 
تصریح می کند: در این حادثه به واقع مقصر 
اصلی خود خودروسازان هستند که با توجه به 
عدم نظارت ها، استاندارها را رعایت نمی کنند. 
اما پرسش اصلی این است که چه کسی باید 
اســتاندارها را رعایت کند ؟ مســئول اعمال 
استاندارهای ملی در باب خودرو کدام سازمان 
است ؟ اکر آن به وظیفه خود عمل نمی کند، 
چه کســی باید بر آن نظــارت کرده و از آن 
جلوگیری کند؟ مگر نه اینکه اگر بازرســی ها 
را به شرکت های تایید صلاحیت شده ارجاع 
داده اند، آنها هم باید تحت نظارت ســازمان 
اســتاندارد باشند؟ آیا ســازو کار و سیستمی 

برای این کار وجود دارد؟ 
وی ادامــه می دهــد: در این زمینــه باید به 
قانون رجوع کرد. یکی از مواد قانونی در این 
زمینه استفاده از کارشناسان حقیقی و حقوقی 
اســتاندارد برای انجام بازرســی ها و رعایت 
اســتانداردها است و اگر این نظارت ها در حد 
کفایت نیست، امکان تبرئه سازمان استاندارد 

در چنین اتفاقانی وجود ندارد. 
شربتدار تاکید می کند: وقتی ایربرگ چندین 
خوررو باز نمی شــود، ســایر خودروها با چه 
اطمینانی در ســطح جاده و شهر تردد کنند و 
چطــور فکر کنند که ایبرگ این تعداد خودرو 
به صورت اتفاقی باز نشــده اســت؟ وظیفه 
سازمان اســتاندارد اطمینان دادن به مصرف 
کننده اســت کــه هر کالایی که مشــمول 
استاندارد اجباری است، کیفیت و ایمنی لازم 
را دارد. حالا شیوه و مکانیزم آن نیز در قوانین 

تعریف شده است .
اجازه تولید را بگیرید و نه اجازه شماره 

گذاری
ایــن کارشــناس اقتصــادی در پایان بندی 
صحبت های خود با اشاره به اینکه » تصادفات 
جاده ای ایران نسبت به دیگر کشورها بسیار 
بیشتر است« ابراز میکند: اینکه ریس سازمان 
استاندارد بگوید ما گفته ایم خودروهای جدید 
را شــماره نکنند، جواب درستی نیست. اصلا 

چــرا اجازه تولید را می دهیــد که بعد بگوئید 
شماره نکنند؟ قوانین شما در محل تولید قابل 
اعمال اســت پس چرا در تولید اعمال نفوذ 
نمی کنیــد که منجر به این نشــود که بدون 
رعایت استانداری لازم و ایمنی  تولید کنند؟ 
قانون از شما خواسته اجازه تولید را بگیرید و 

نه اجازه شماره گذاری!
کیفیت و ایمنی خودرو از تعهدات 

خودروسازان است
همچنین یــک عضو کمیســیون صنایع و 
معــادن مجلــس یازدهم پیگیــری قضایی 
باز نشــدن ایربگ خودروهــای تصادف تلخ 
بهبهان را ممکن دانست و گفت: با جلب نظر 
این حق برای خریداران محفوظ  کارشناسی 
اســت که از خودروسازان شــکایت حقوقی 
کنند.فرهاد طهماسبی در گفت وگو با ایسنا در 
مورد تصادف زنجیره ای بهبهان و باز نشدن 
ایربگ خودروهای ایرانی اظهار کرد: کیفیت 
و ایمنی خودرو از تعهدات خودروسازان است. 
امــروز آنها به تکنولوژی دسترســی دارند و 
برای فراهم کــردن بی نقص امکانات مکلف 
هســتند. نماینده مردم نی ریز و استهبان در 
مجلس یازدهم گفت: ایربگ یکی از امکانات 
خودروهای ایرانی عرضه شده به بازار است. 
اگر نظر کارشناســی بر این باشــد که نقص 
نفی خودروها باعث تصادف شــده اســت یا 
حتی میزان خســارات وارد شــده به مردم را 
تشدید کرده اســت، خودروسازان مسئولند تا 

پاسخگوی خسارات مادی و معنوی باشند.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
در مــورد امکان پیگیری قضایی باز نشــدن 
ایربگ ها گفت: با جلب نظر کارشناســی این 
حق بــرای خریداران محفوظ اســت که از 

خودروسازان شکایت حقوقی کنند. 
این عضو مجمع نمایندگان استان فارس در 
پایان گفت: طبق تعهداتی که بین خودروساز 
و خریدار منعقد شــده اســت و البته وظایفی 
که خارج از قراردادهای به عهده خودروسازان 
است، شــکایات حقوقی نتیجه بخش خواهد 

بود.
پاسخ انجمن خودروسازان!

همچنین دبیر انجمن خودروســازان ایران با 

اعلام اینکه 15 خودروی حادثه دیده در این 
حادثــه متعلق به ایران خــودرو و ۲3 خودرو 
برای شــرکت سایپا بوده اســت، گفت: اکثر 
خودروهای حادثه دیــده دارای ایربگ بودند 
امــا در این تصــادف از عقب دچــار حادثه 

شده اند.
احمــد نعمت بخش در گفت وگو با تســنیم، 
افــزود: در بخش خودروهای ســایپا ۲وانت 
نیسان، 3 خودروی پیکاپ، 3 خودروی ال ۹0 
و 15 پراید درگیر حادثه شده اند . در مجموع 
عدم آسیب دیدگی خودروهای ال ۹0 از روبه 
رو باعث شده تا ایربگ های آنها عمل نکند. 
از میان 15 خودروی پراید هم 11 خودرو به 

دلیل سال ساخت تولید فاقد ایربگ بودند.
دبیر انجمن خودروسازان ایران تصریح کرد: 
در این حادثه از محصولات ســایپا 8 خودرو 
دارای ایربــگ بوده اند که چــون برخورد از 
عقب صــورت گرفته  ایربگ ها عمل نکرده 

اند.
نعمــت بخش بــا بیــان اینکــه در بخش 
خودروهای شــرکت ایران خــودرو نیز 15 
خودرو درگیر حادثه شــده اند، گفت: از میان 
15 خودرو 5 خودرو به دلیل سال ساخت فاقد 
ایربگ بودند. مابقی محصولات شامل سمند 
ال ایکس، پارس سال، پژو ۴05 و سمند ای 
اف سون و سمند ســورن هستند که دارای 
دو ایربگ و تک ایربــگ بودند. در مجموع 
یک خودروی سمند سورن مدل ۹1 دارای ۲ 
ایربگ با توجه به شــرایط برخورد با بازشدن 
ایربگ ها روبه رو شــده است. یک محصول 
ســمند ال ایکس نیز به شــدت دچار حریق 

شده است .
وی افــزود: باید این نکتــه را اعلام کرد که 
اکثر خودروهای حادثه دیــده دارای ایربگ 
بودند اما در این تصادف از عقب دچار حادثه 
شــده اند و به همین دلیل ایربگ ها باز نشده 
است. البته براساس قوانین اگر سرعت فاصله 
دو خــودرو در حادثه کمتــر از 15 کیلومتر 
باشــد ایربگ آنها باز نمی شود. نا گفته نماند  
برخی از خودروهای این حادثه بعد از تصادف 
خاموش بوده اند و طبیعی اســت که ایربگ 

عمل نکند.
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سقوط آزاد جوانی جمعیت در ایران
 رییس کمیســیون ویــژه جمعیت مجلس 
سیاست های  با  گفت:  اســلامی  شــورای 
جمعیتی سال های اخیر شاهد سقوط آزاد در 

روند جوانی جمعیت در کشور هستیم.
امیرحسین بانکی پور روز گذشته در نشست 
اســتانی اجرای قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت در مجتمع پردیس دانشگاه 
علوم پزشــکی قم، افزود: بــا روند کنونی 
کاهش جمعیت، کشورمان با یک ابربحران 

جدی در 30 سال آینده روبرو خواهد شد.وی اضافه کرد: هر دولتی ۲0 سال آینده در این کشور 
روی کار باشــد، با این روند کاهش و سالمندی جمعیت، با بحرانی جدی روبرو خواهد شد که از 

هر بحرانی همچون کرونا و قحطی هم بدتر است.
وی ادامه داد: این بحران از آنچه فکر می کنیم به ما نزدیک تر است و اگر کاری صورت نگیرد 
شاید بسیاری از ما شاهد آن باشیم.بانکی پور با بیان این که پنج درصد جمعیت ایران در گذشته 
ســالمند بودند ولی اکنون به مرز 10 درصد رســیده ایم، گفت: اگر روند کنونی ادامه یابد، طی 
دهه های آینده 30 درصد جمعیت جزو قشــر سالمند خواهند بود و این یعنی سیاه چاله جمعیتی و 
بحران واقعی که به هیچ وجه قابل قبول نیست.وی ادامه داد: تا همین اواخر، جزو چند کشور جوان 
دنیا بودیم، ولی با سیاســت هایی که اعمال شد، سقوط آزاد را تجربه می کنیم که طی 30 سال، 
جزو کشــورهای سالمند جهان خواهیم بود.وی با بیان اینکه جمعیت سالمند، هزینه های درمانی 
بیشــتری هم می طلبد، گفت: آیا 30 سال آینده که 30 درصد جمعیت ایران سالمند خواهند بود، 
زیرســاخت های درمانی هم به همین میزان توسعه خواهند یافت؟رییس کمیسیون ویژه جمعیت 
مجلس شــورای اســلامی به دیگر خطرات کاهش جمعیت و ســالمندی آن پرداخت و افزود: 
کاهش نیروی آماده بکار یکی از بحران های اقتصادی و اجتماعی ناشی از این مساله خواهد بود، 
همچنین مدارس خالی می شــوند و باید آن ها را به خانه سالمندان تبدیل کنیم و به این ترتیب 
یک ابربحران برای کشــورمان به وجود می آید.وی با اشاره به باز بودن پنجره جمعیت کشور در 
حال حاضر، گفت: البته باید به این نکته هم توجه داشت که جمعیت آماده به ازدواج و فرزندآوری 
زودتر از بســته شدن این پنجره جمعیتی کاهش می یابد، به عبارتی چیزی از دوره طلایی برای 
جبران جمعیت باقی نمانده است.وی با بیان این که هر چند امکان باروری تا اواسط چهل سالگی 
وجود دارد، خاطرنشــان کرد: با این حال باروری با افزایش سن خطرآفرین می شود و سقف سن 
باروری بی خطر 35 سال است، بنابراین اصلا زمان فرصت سوزی نیست.بانکی پور تصریح کرد: 
در قانــون حمایــت از خانواده و جوانی جمعیت، به مخالفان و منتقــدان فرصت زیادی دادیم تا 

نظرات خود را مطرح کنند، به طوری که بیش از ۹0 جلسه در کمیسیون با این افراد برگزار شد.

 نیروگاه ها اجازه مازوت سوزی ندارند
سرپرســت مرکز ملــی هوا و تغییــر اقلیم 
ســازمان حفاظت محیط زیست تاکید کرد: 
ســازمان محیط زیســت به هیچ نیروگاهی 
اجازه ســوزاندن مازوت نــداده و واحدهای 

متخلف نیز پلمب می شوند.
به گزارش خبرنگار ایرنا، داریوش گل علیزاده 
روز یکشــنبه در نشست خبری آنلاین اظهار 
داشت: تاکنون سازمان محیط زیست به هیچ 
نیروگاهی اجازه سوزندان مازوت نداده اما در 

جاهایی که مصرف می شــود سازمان نســبت به آنها اقدامات قانونی انجام می دهد که در چند 
مرحله انجام می شــود، یکی قرار گرفتن در فهرســت صنایع آلاینده و دیگری پیگیری حقوقی 

است.
وی اظهار داشــت: 1۶ نیروگاه بخار در کشــور داریم که در 1۴ استان مستقر هستند و فقط این 
تعداد هستند که قابلیت استفاده از مازوت را دارند که بر اساس قانون هوای پاک اگر این نیروگاه 
ها اقدام به اســتفاده از ســوخت مازوت کنند باید فیلتر نصب کرده و حدود مجاز را رعایت کنند 

که متاسفانه این کار انجام نمی شود.
گل عیلزاده ادامه داد: طی سالهای گذشته پنج نیروگاه در استان های تهران، البرز و اصفهان به 
دلیل عدم رعایت ضوابط زیســت محیطی پلمب بودند، اکنون نیروگاه اصفهان فک پلمب شد، 
همچنین مخازن نیروگاه بعثت تهران نیز از ســال ۹3 پلمب شده است، همچنین نیروگاه منتظر 

قائم در کرج نیز مصرف مازوت نداشته و هفته گذشته فک پلمب شده است.
به گفته وی به دلیل اینکه پالایشگاه ما فرسوده هستند، ۲۴ درصد محصولات نهایی آنها مازوت 

است در حالیکه در پالایشگاه دنیا این عدد 1۲ درصد است.
گل علیزاده درباره موتورسیکلت های کاربراتوری و نقش آنها در آلودگی هوا گفت: موتورسیکلت 
های کاربراتوری 1۷ تا 18 برابر یک خودروی اســتاندارد آلودگی ایجاد می کند  که تردد آنها از 

سال آینده متوقف شده است، این قانون در باره تاکسی های فرسوده نیز صدق می کند.
سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست اظهارداشت: هیچ نظارتی بر 
واحدهایی که مصرف مازوت دارند انجام نمی گیرد و حدودا پنج درصد مشترکین گاز مصرف می 
کنند. بخش زیادی از گاز تولیدی کشور در بخش خانگی و تجاری مصرف می شود و بر خلاف 

همه دنیا زمانی که مصرف گاز افزایش می یابد ابتدا گاز صنایع را قطع می کنیم.
وی دربــاره راهکارهای کاهش تولید گازهای گلخانه ای گفت: ســازمان برنامه بودجه و محیط 
زیست راهکارهای کاهش آلودگی در عسلویه را ارائه کرده و مشخص شده با حذف فلر، کاهش 

میزان قابل توجهی so۲  در حدود ۶3 درصد را خواهیم داشت.

 تصویب آیین نامه اجرایی ضوابط ارتقای 
امنیت در شهرک ها و مراکز عمومی

دولت، وزارت راه و شهرســازی و شــهرداری را 
مکلف کرد برای پیشــگیری از ســرقت و ارتقای 
امنیــت و ایمنی شــهرک ها، مجتمع هــا و مراکز 
عمومــی ضوابط حفاظتــی مورد تأییــد نیروی 
انتظامی را در صدور پروانه ســاخت و بهره برداری 

از این مجموعه ها مورد توجه قرار دهد.
 به گزارش ایرنا، با توجه به نقش تأثیرگذار موضوع 
ایمنــی و امنیت اماکن عمومــی و خصوصی در 

پیشگیری و کاهش وقوع سرقت و نیز ارتقای امنیت این اماکن، هیأت وزیران به پیشنهاد وزارت 
کشــور، آیین نامه اجرایی بند »پ« ماده )108( قانون برنامه ششــم توسعه درباره پیوست های 
حفاظتی - انتظامی لازم برای ارتقای امنیت و ایمنی مورد نیاز شــهرک ها، مجتمع های اداری، 

تجاری، صنعتی و مراکز عمومی را به تصویب رساند.
به موجب آیین نامه مذکور، وزارت راه و شهرســازی موظف است به منظور ارتقاء ایمنی و امنیت 
شــهرک ها و مجتمع های اداری، تجاری، مســکونی، صنعتی و همچنین مراکز عمومی، برای 
پیشــگیری از سرقت، پیوست های حفاظتی - انتظامی تدوین شــده توسط فرماندهی انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران را به عنوان مبحثی از مقررات ملی ساختمان لحاظ و برای اجرایی شدن 

به مراجع مربوط مندرج در این آیین نامه ابلاغ کند.
همچنین وزارت راه و شهرســازی و سایر مراجعی که مسئولیت صدور مجوز و یا پروانه تأسیس 
و بهره برداری از شهرک های مســکونی، تولیدی، تخصصی و صنعتی را بر عهده دارند، مکلفند 
پیوســت های حفاظتــی - انتظامی، مرتبط با زمان احداث را در حیــن فرایند صدور لحاظ، و به 

متقاضیان مجوز و پروانه ابلاغ کنند.
شهرداری ها و سایر مراجع صدور پروانه نیز مکلفند در ترتیب صدور پروانه ساخت و بهره برداری 
از مجتمع های اداری، تجاری، مســکونی و صنعتی و مراکز عمومی؛ پیوســت های حفاظتی - 
انتظامــی را لحاظ کــرده و ارائه گواهی عدم خــلاف و پایان کار، منوط بــه نظریه یا تأییدیه 

مهندسین ناظر درباره رعایت پیوست های مورد اشاره است.
فرماندهــی انتظامی جمهوری اســلامی ایران می توانــد به صورت موردی، نظــارت لازم در 
خصوص رعایت پیوســت ها را داشته باشــد و در صورت بروز تخلف، موضوع را در اسرع وقت 
 بــه مراجع صــدور گواهی پایان کار گزارش کند تــا برابر ضوابط و مقــررات، اقدام لازم انجام

 شود.

خبر

صبح امروز چالش هرساله تعیین تعرفه های پزشکی را بررسی می کند

افزایش 200 درصدی تعرفه های پزشکی در سال آینده!
موضــوع افزایش تعرفه های پزشــکی ،یکی ازاختلافات 
قدیمی میان سازمان صنفی پزشکان و دولت است که هر 
سال در موعد تنظیم بودجه و تعیین تعرفه های سال آتی، 
تکرار می شود. اخیرا نیز سازمان نظام پزشکی بهای تمام 
شده خدمات تشخیصی درمانی در سال آتی را احصا و به 
دســتگاه های ذیربط ارجاع داده است. البته شورای عالی 
بیمه چندی پیش پیشنهاد خود برای رشد تعرفه ها در سال 
آتی را اعلام کرده و حال باید منتظر ماند تا ببینیم دولت 

چه تصمیمی در این زمینه می گیرد.
* افزایش 200 درصدی تعرفه ها 

چنــدی پیش در فضای مجازی جدول بهای تمام شــده 
خدمات تشــخیصی درمانی در سال 1۴01 منتشر شد که 

نشان از افزایش ۲00 درصدی تعرفه ها داشت.
در همین باره علی سالاریان معاون فنی و نظارت سازمان 
نظام پزشکی اصالت جدول منتشر شده در فصای مجازی 
دربــاره »بهای تمام شــده خدمات تشــخیصی درمانی 
در ســال 1۴01« را تأیید کرده و گفتــه :این جدول کار 
کارشناســی و ارزیابی مجامع علمی، انجمن های مختلف 
پزشکی و اداره اقتصاد سلامت سازمان نظامی پزشکی از 
ارقام واقعی و تمام شــده خدمات پزشکی در سال آینده 
اســت که در قالــب یک جدول به صــورت محرمانه به 
ســازمان برنامه و بودجه ارسال شــد تا در جریان قیمت 

تمام شده خدمات قرار بگیرند.
او اضافــه کرده قرار بر انتشــار این ارقــام نبوده و ارقام 
پیشنهادی، رقم نهایی خدمات پزشکی سال آینده نیست، 
بلکه بهای واقعی و تمام شــده خدمات پزشــکی است.
معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشکی گفته :به هر 
حال مســئولان باید بدانند قیمت خدماتی که در کشــور 
ارائه می شــود چقدر برای جامعه پزشکی، بیمارستان های 
خصوصی و درمانگاه ها تمام می شــود تا منابع و مصارف 
بودجه ای را برای بیمه ها بهتر ببیند و بتوانند حمایت کنند.
طبق این جدول تعرفه ویزیت پزشــک عمومی در سال 
1۴00، 5۲۷ هزار ریال بوده اســت. این درحالی اســت 
که قیمت تمام شــده این خدمت در ســال 1۴00 بالغ بر 
1.318.81۹ ریال بــوده و در نتیجه اختلاف تعرفه فعلی 
با بهای تمام شــده این خدمت، 150 درصد بوده اســت. 
بر همین اســاس هم ســازمان نظام پزشکی بهای تمام 
شــده  ویزیت پزشک عمومی را در ســال 1۴01 بالغ بر 
1.8۴۶.3۴۷ ریال محاسبه و اعلام کرده است که اختلاف 
بهای تمام شــده 1۴01 نسبت به سال 1۴00، ۴0 درصد 

برآورد شده است.
همچنین تعرفه ویزیت پزشک متخصص در سال 1۴00، 
800 هزار ریال بوده اســت. این درحالی است که بهای 
تمام شده این خدمت در سال 1۴00 بالغ بر 1.۷53.5۲۶ 
ریال بــوده و در نتیجه اختلاف تعرفه فعلی با بهای تمام 
شده این خدمت، 11۹ درصد بوده است. بر همین اساس 

هم سازمان نظام پزشکی بهای تمام شده  ویزیت پزشک 
متخصص را در ســال 1۴01 بالغ بــر ۲.۴5۴.۹3۷ ریال 
محاســبه و اعلام کرده است که اختلاف بهای تمام شده 
1۴01 نســبت به ســال 1۴00 در این خدمت، ۴0 درصد 

برآورد می شود.
تعرفه ویزیت پزشک فوق تخصصص نیز در سال 1۴00، 
۹۴0 هزار ریال بوده اســت. این درحالی است که قیمت 
تمام شده این خدمت در سال 1۴00 بالغ بر ۲.10۴.۲3۲  
ریال بــوده و در نتیجه اختلاف تعرفه فعلی با بهای تمام 
شده این خدمت، 1۲۴ درصد بوده است. بر همین اساس 
هم سازمان نظام پزشکی بهای تمام شده  ویزیت پزشک 
فوق تخصص را در سال 1۴01 بالغ بر ۲.۹۴5.۹۲5 ریال 
محاســبه و اعلام کرده است که اختلاف بهای تمام شده 

1۴01 نسبت به سال 1۴00، ۴0 درصد برآورد می شود.
*داستان تلخ تعرفه گذاری 

داستان تعرفه های خدمات درمانی به دهه ۷0 بازمی گردد. 
پزشکان تا ســال 13۷3 برای خدماتی که ارائه می دادند، 
حقوق ثابــت دریافت می کردند اما از ســال 13۷3 نظام 
پرداخت کارانه ای برای پزشــکان عملیاتی شــد. مبتنی 
بر نظام کارانه پزشــکان علاوه بر حقــوق ثابت به ازای 
هر خدمتی که ارائــه می دهند مبلغی نیز به عنوان تعرفه 
خدمت دریافت می کنند.نخستین پیامد منفی اجرای نظام 
پرداخــت کارانه ای، افزایش خدمات القایی اســت. یعنی 
پزشــک انگیزه پیدا می کند تا خدمتــی که برای مریض 
ضرورتی نــدارد را برای او تجویز کند تــا درآمد خود را 
افزایش دهد. دیگر پیامــد منفی نظام پرداخت کارانه ای، 
کاهش کیفیت خدمات درمانی در کشــور اســت چرا که 
پزشــک تمایل دارد در یک وقت محدود، تعداد بیشتری 
خدمــت ارائه کند تا درآمد بیشــتری کســب کند و این 

موضوع به کیفیت خدمات به شدت ضربه میزند علاوه بر 
معایب یاد شده، نظام پرداخت کارانه ای باعث تحمیل بار 
مالی شــدید به دولت و بیمه ها و همچنین ایجاد تبعیض 

بین رشته های مختلف درمانی نیز شده است.
داستان تعرفه های نظام سلامت که از سال 13۷3 متولد 
شــده بود به همین جا ختم نشد و در سال 1383 مجلس 
شــورای اســلامی مصوب کرد که تعرفه گذاری بخش 
خصوصی در اختیار سازمان نظام پزشکی که یک تشکل 
صنفی است قرار داده شود. این قانون از سال 138۴ اجرا 
شــد و تعرفه های بخش خصوصی که تا ســال 1383 با 
تعرفه هــای بخش دولتی یکی بود، در فاصله ســال های 
138۴ و 1385 با رشــد وحشــتناکی 10 برابر تعرفه های 
اختیــار تعرفه گــذاری بخش  بخش دولتی شــد.گرچه 
خصوصی در سال 138۹ و بر اساس برنامه پنجم توسعه 
از ســازمان نظام پزشــکی گرفته و به شورای عالی بیمه 
داده شد اما جدا بودن تعرفه های بخش خصوصی و دولتی 
همچنان تداوم یافت. این اختلاف فاحش بین تعرفه های 
بخش خصوصی و دولتی در حالی اســت که بر اســاس 
سیاســت های کلی سلامت که در سال ۹3 از سوی رهبر 
معظم انقلاب ابلاغ شــده است، تعرفه های فنی بین این 

بخش باید یکسان شود.
عده ای از پزشکان دلیل درخواست های متعدد خود برای 
افزایش تعرفه های پزشکی را درآمد پایین پزشکان ایرانی 
نســبت به پزشکان دیگر کشــورها عنوان می کنند. این 
پزشــکان برای اثبات حرف خود به مقایسه میزان درآمد 
پزشــکان ایرانی با پزشکان کشــورهای دیگر با تبدیل 
درآمدشان به دلار می پردازند. این در حالی است که باید 
درآمد اقشــار نسبت به درآمد ســرانه هر کشور تعریف و 

مقایسه شود.

* افزایش ۶0 درصدی تعرفه خدمات پزشکی
درخواســت افزایش تعرفه خدمات پزشــکی و شکایت از 
درآمد پایین پزشکان، مســئله ای است که هر چند وقت 
یک بار توســط یکی از اعضای این صنف مطرح می شود. 
این در حالی اســت کــه آمارها حاکی از آن اســت که 
میانگین درآمد پزشــکان چندین و چند برابر بقیه اقشــار 
جامعه بوده و سال به ســال نیز این اختلاف درآمدی در 
حال افزایش اســت.در ابتدای هر سال، تعرفه های نظام 
ســلامت افزایش پیدا می کند اما گروهی از پزشــکان و 
مسئولین صنفی این قشــر همواره به میزان افزایش این 
تعرفه ها اعتراض داشــته و همواره در تلاش هســتند تا 
میزان رشــد این تعرفه ها را افزایش دهند. امســال هم 
اعضای نظام پزشکی ســنت دیرینه خود را حفظ کرده و 
محمد رییس زاده، رییس این سازمان صنفی در گفتگو با 
یکی از رسانه ها خواستار افزایش ۶0 درصدی تعرفه های 
پزشکی در بودجه سال 1۴01 شده است.محمد رییس زاده 
رئیس کل ســازمان نظام پزشکی با اشــاره به پیشنهاد 
افزایش تعرفه گلوبال به میزان ۶0 درصد، ابراز داشت: با 
توجه به شــرایط اقتصادی جامعه عدد پیشنهادی ما برای 
افزایش تعرفه این است که باید ۶0 درصد تعرفه پزشکی 
را افزایش دهیم! زیرا در برخی اقلام مورد نیاز و مصرفی 
پزشکی تا ۲00 درصد رشد قیمتی داشته ایم و بنابراین نیاز 
اســت تعرفه ها افزایش یابد! ما نگران سلامت مردمیم و 
ســازمان ها بیمه گر باید این اعداد را لحاظ کنند.  با توجه 
به شــرایط اقتصادی جامعه این عدد را پیشنهاد دادیم که 
بتواند تضمین کننده خدمات با کیفیت در سال آینده باشد 
و اعلام کردیم اگر این عدد از حدی پایین تر آید،   سازمان 
نظام پزشکی مخالف استوی در پاسخ به این سؤال که در 
شرایطی که حقوق بسیاری از مشاغل مانند کارگران ۶0 
درصد افزایش نیافته، چرا درخواست افزایش ۶0 درصدی 
تعرفه پزشــکی را دارید، تصریح کرد: ما در جزء حرفه ای، 
می گوییم افزایش باید با افزایش حقوق کارگران متناسب 

باشد.
*افزایش تعرفه یعنی محروم کردن قشر کم درآمد از 

خدمات پزشکی
اما در مقابــل نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس 
شورای اســلامی تاکید کرد: افزایش تعرفه ۶0 درصدی 
خدمات پزشــکی نه متناسب با توان شرکت های بیمه ای 
اســت و نه متناســب با توان اقتصادی جامعه است؛ این 

یعنی محروم کردن قشر کم درآمد از خدمات پزشکی.
علــی بابایی نماینده مردم ســاری در مجلس شــورای 
اســلامی در مطلبی در صفحه شــخصی خود در توئیتر 
نوشــت: »افزایش تعرفه ۶0 درصدی خدمات پزشکی نه 
متناســب با توان شرکت های بیمه ای است و نه متناسب 
با توان اقتصادی جامعه، این یعنی محروم کردن قشر کم 
درآمد از خدمات پزشکی.دوســتان بابت افزایش ظرفیت 

پزشکی از مردم انتقام نگیرند!«

انتظار مردم از قوه قضاییه کاهش زمان رسیدگی به پرونده ها است صیغه یابی در فضای مجازی آسیب در حال گسترش
رییس کل دادگستری استان تهران گفت: همه مراجعان 
به دستگاه قضایی، موضوع اطاله دادسری را مطرح می 
کنند و مردم از قوه قضاییــه انتظار دارند پرونده آنها در 

کوتاه ترین زمان رسیدگی شود.
بــه گزارش ایرنــا از مرکز رســانه قــوه قضاییه، علی 
القاصی مهر روز یکشنبه پس از بازدید از مجتمع قضایی 
عدالت در جمع قضات این مجتمع افزود: هدف از حضور 
در جمع قضات و کارکنان، شنیدن صدا آنها است که در 

خط مقدم خدمت رسانی به مردم قرار دارند.
وی تصریــح کرد: بهترین کارشــناس و فردی که می 
توانند به مســئولان و مدیران دستگاه قضایی در برنامه 
ریــزی ها کمک کنند، قضات هســتند کــه از نزدیک 

مشکلات مردم را لمس می کنند.
رئیس کل دادگستری تهران با بیان اینکه کار در دستگاه 
قضایی با دیگر دســتگاه ها متفاوت است، تصریح کرد: 
جنــس کار در قوه قضاییه با دیگر دســتگاه ها متفاوت 
است و پا گذاشــتن در این عرصه توانمندی های ویژه 
ای می خواهد. کســی که می خواهــد برای جان، مال 
و ناموس مــردم تصمیم گیری کند بــا توانمندی های 
خاص داشته باشــد.القاصی مهر گفت: در شرع و دین ما 
جایگاهی که برای قاضی در نظر گرفته شده است برای 

هیچ منصبی در نظر گرفته نشده است.
وی گفت: فردی که وارد وادی قضاوت شده است نباید 

خود را با دیگر مشاغل مقایسه کند.
رئیس کل دادگستری تهران با بیان اینکه کار قضات با 
روح و روان فرد در ارتباط است، ادامه داد: باید در جایگاه 
قضاوت تمام مناقشــات و مشــکلات را تحمل کنیم و 
تمام این مشــکلات به دلیل مســئولیتی است که قبول 

کرده ایم.

وی تصریح کرد: در دســتگاه قضایــی از دو جنبه دچار 
کمبود هســتیم. یکی از موارد حوزه نیروی انسانی است. 
حــوزه دوم کمبودهای مالی و امکانات اســت که این 
موضوع تاثیر محسوسی در خدمت رسانی به مردم دارد.

القاصی مهــر ادامه داد: تلاش های زیادی انجام شــده 
اســت که هر سال تعدادی قضات جذب دستگاه قضایی 
شــود امــا از کار از اختیار قوه قضاییه خارج اســت. در 
حــال حاضر تلاش های زیادی صــورت گرفت که کار 
اساسی در دســتگاه قضایی انجام شود و رئیس دستگاه 
قضا دغدغه زیادی در خصوص معیشــت کارکنان دارند 
و جلســات مختلفی با کمیســیون های مختلف مجلس 

برگزار کردند.
وی بیان کرد: اگر امروز ســوال شود مهم ترین مسئله 
دســتگاه قضایی چیســت؟، همه افرادی که به دستگاه 
قضایی مراجعه می کنند موضوع اطاله دادسری را مطرح 
مــی کنند و مردم از قوه قضاییه انتظار دارند پرونده آنها 

در کوتاه ترین زمان رسیدگی شود.
رئیس کل دادگســتری تهران بیان کــرد: با وجود تمام 
کمبود ها باید در رسیدگی به کارهای مردم تلاش کنیم. 

حجم ورودی پرونده ها به قوه قضاییه بالا است.

معاون وزیر کشــور و رئیس سازمان امور اجتماعی، با بیان 
اینکه الگوهای همســریابی به عنوان یک آسیب عمده در 
فضای مجازی مطرح اســت به بحث صیغه یابی در فضای 
مجازی اشــاره و تاکید کــرد: صیغه یابی در فضای مجازی 
به عنوان یک آســیب در حال گســترش است و حتما باید 
نسبت به این امر حساسیت داشــته باشیم تا مفاهیم دینی 

دچار انحراف نشود. 
به گزارش ایســنا، تقی رســتم ونــدی در دومین همایش 
ملی مواجهه با آســیب های اجتماعی از دیدگاه اســلام که 
با همکاری دانشــگاه شــاهد و در وزارت کشور برگزار شد، 
به بیان آمارهایی در حوزه آســیب های اجتماعی بر اساس 
پژوهش های انجام شــده پرداخت و درباره وضعیت مصرف 
الکل در کشــور اظهار کرد: درحالــی باید به مصرف الکل 
توجه کرد که رسانه های ما به هیچ عنوان جسارت پرداختن 

به تغییر نگرش مردم نسبت به الکل را ندارند.
او درباره وضعیت مصرف »الکل« در کشــور به عنوان یک 
آســیب اجتماعی، گفت: نرخ شــیوع الکل در کشور بین ۹ 
تا 10 درصد افراد بالای 15 تا ۶۴ ســال اســت به طوری 
که ســالانه بیش از پنج میلیون نفر در کشور الکل مصرف 

می کنند.  
معاون وزیر کشــور با بیان اینکه سازمان بهداشت جهانی 
مصــرف صفر الکل را توصیه می کنــد، تاکید کرد که باید 

نسبت به مصرف الکل در کشور توجه کرد
رئیس ســازمان امور اجتماعی در بخش دیگر سخنان خود 
به آمار موجود در حوزه سقط جنین نیز اشاره و تصریح کرد: 
مطابــق با آمارهای موجود در وزارت بهداشــت ۲30 هزار 
سقط در سال و مطابق با برخی پژوهش ها 300 هزار تا ۴00 
هزار سقط جنایی و یا غیر قانونی در سال انجام می شود که 

باید به آن رسیدگی کرد.

رئیس ســازمان امور اجتماعی در ادامه با اشاره به وضعیت 
اعتیاد در کشــور، از اعتیــاد به عنوان بحــث »مرگ« و 
»زندگــی« یاد و تصریح کرد: ســالیانه بین 50 تا ۶0 هزار 
نفر در کشــور بر اثر مصرف دخانیات جان خود را از دست 
می دهند، لذا بایــد فرهنگ عمومی پذیرای کاهش مصرف 

دخانیات در کشور شود. 
به گفته رســتم وندی، نگــرش ۲۷ درصد مردم به مصرف 

مواد مخدر، مثبت است. 
معاون وزیر کشــور با اشاره به  مصرف »تریاک« طی 500 
ســال در جامعه ایرانی به عنوان ماده ای دارویی، این را هم 
گفت که اکنون آســیب های حاصله از مصرف این مواد به 

عنوان اولین ماده مخور کشور، بسیار زیاد است.
وی در ادامه ســخنان خود با اشــاره به آسیب خودکشی با 
بیان اینکه دین اســلام از جمله سنگرهای مهم جلوگیری 
از خودکشی است، گفت: سالیانه در کشور حدود 100 هزار 
نفر اقدام به خودکشــی می کنند که البته مرگ و میر ناشی 
از این اقدامات حدود 5000 تا 5500 نفر اســت، با این حال 
اگر این سیر صعودی مدیریت نشود در آینده نه چندان دور 
در رده کشورهایی قرار خواهیم گرفت که میزان خودکشی 

در آن نگران کننده است. 
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معرفی مستندهای راه یافته به جشنواره 
فیلم فجر 

هیات انتخاب بخش ســینمای مستند چهلمین جشنواره فیلم فجر، اسامی فیلم های راه یافته 
به این بخش را اعلام کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مرکز اطلاع رسانی روابط عمومی جشنواره فیلم 
فجر؛ براســاس اعلام دبیرخانه جشــنواره فیلم فجر و هیات انتخاب بخش مستند جشنواره 

چهلم؛ فیلم های راه یافته به بخش سینمای مستند این دوره جشنواره اعلام شد. 
براســاس این خبر، فیلم های »آن مرد با اتوبوس آمد« بــه کارگردانی و تهیه کنندگی »نیما 
مهدیــان«، »احتضار« بــه کارگردانی »حجت طاهــری« و تهیه کنندگی »حجت طاهری، 
عبدالخالق طاهری«، »تفنــگ برادرم« به کارگردانــی و تهیه کنندگی »کامران جاهدی«، 
»دبســتان پارسی« به کارگردانی و تهیه کنندگی »حســن نقاشی«، »سرباز شماره صفر« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی »محمد سلیمی راد«، »مشق امشب« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
»اشــکان نجاتــی، مهران نعمت الهــی«، »هیچکس منتظرت نیســت« بــه کارگردانی و 
تهیه کنندگی »محســن اســلام زاده«، »یکی از رویاهای من« به کارگردانی و تهیه کنندگی 

»محسن هادی« در این بخش حضور دارند.
دکتر »احمــد ضابطی جهرمی«، »محمــد تهامی نژاد«، »محمدعلی فارســی«، »مرتضی 
شعبانی« و »محمدرضا عباسیان« اعضای هیات انتخاب بخش مستند جشنواره چهلم بودند. 
چهلمین جشــنواره فیلــم فجر در دوبخش فرهنگی و رقابتی از 1۲تــا ۲۲ بهمن  به دبیری 

»مسعود نقاش زاده« برگزار خواهد شد.

شناسه پردازی مکانی در شعر کلاسیک
دکتر کیمیا تاج نیا | کارشناس زبان و ادبیات فارسی

شعر کلاسیک پارسی به یک اعتبار شعری ست پُر شناسه و از این 
میان یکی شناسه های مکانی اســت. لوکیشن ها ) فضاها/شناسه 
های مکانی ( در شعر کلاسیک لوکیشن هایی است » انسان نهاد 
» یا لوکیشن هایی با خاصّیّت ازدحام و اتحّاد و هم لحظه گی های 

غنایی و شهودی هم چون میکده، میخانه، دیرمغان، خرابات و...
در دیر مغان آمد یارم قدحی در دست

مست از می و میخواران از نرگس مستش مست )حافظ(
و یا: من دلق گرو کردم عریانِ خراباتم
خوردم همه رختِ خود مهمان خراباتم

ای مطربِ زیبارو دستی بزن و برگو
تو آنِ مناجاتی من آنِ خراباتم (مولانا(
و یا: در خراباتِ مغان نور خدا می بینم

این عجب بین که چه نوری ز کجا می بینم
نمونه های بســیار می توان افزود. شــاید بشــود گفت که شعر کلاســیک با تعبیه نمادها و 
شناسه هایی که در نقش علائم اختصاری برای واگوییِ یک پیامِ مبسوط و مشترک و تداعی 
حجمی از امکانات معنایی در متن تعبیه شده اند، خودآگاه و یا ناخودآگاه، به دنبال ایجاد بافتی 

منسجم در روایت متنی تاریخی خود بوده است.
یک شناســه مشترک )مکانی/زمانی/انسانی ( می توانســته در دوره های پی در پی به عنوان 
شناســه ای پیام رسان در متن نقش آفرین باشــد و بعد توالی و تکرار کاربرد آن در چند دوره 
تاریخی ناخودآگاه به انســجام بافت روایی متنی شعر آن دوره ها منجر شده باشد. شبیه تکیه 
دادن و نهادن خشــتی بر خشــتی دیگر که در نهایت به پی ریختن شاکله ای استوار از بنایی 

سترگ می انجامد.
این چیزی است که می توان از آن به اتحّاد روایی هم تعبیر کرد. به نظر می رسد شعر غنایی 
شــهودیِ سبک عراقی در میانِ ادوار شــعر پارسی بیشترین انسجام روایی را داراست به این 
دلیل که شــعری است پُر شناسه و نماد و در یک بستر تاریخی دو قرنی با اصرار بر باز تکرار 
این شناسه ها از یک سو، بضاعت های مفهومی و معنایی مان را بالا برده و از سوی دیگر آن ها 
را به گونه ای ماندگار در ذهن خوانندگانش ممکّن کرده چنان که به آسانی خواننده اش را به 

حال و هوای روایتی که در پی طرح آن است، رهنمون می شود.
شناســه های مکانی در شعر غنایی و شهودی ما دارای ماهیّتی واقعی، حقیقی و گاه اسطوره 
ای اند و از ســوی دیگر ضدّ شناسه هایی هم هستند برای آن که شناسه ها را بیش از پیش به 

چشم آورند و به یاد بنشانند هم چون مسجد، صومعه، خانقاه و...
دوش از مسجد سوی میخانه آمد پیرِ ما

دلم ز صومعه بگرفت و خرقه ی سالوس
کجاست دیرِ مغان و شراب ناب کجا )حافظ(

نکتــه جالب آن که برخــی مفاهیم بینابینی با حیثیّتی دوگانه ) مکانی/زمانی ( در فهرســت 
لوکیشــن های گاه خوش استقرار و گاه مساله دارِ شعر کلاسیک قرار می گیرند چون » خلوت 

: «
رفته بودیم به خلوت که دگر می نخوریم

ساقیا! باده بده! کز سر آن گردیدیم )سعدی(
یا خلوتی بیاور یا برقعی فروهل 

ورنه به شَکل شیرین شور از جهان برتری )حافظ(
زاهدان کاین جلوه در محراب و منبر می کنند

چون به خلوت می رسند آن کار دیگر می کنند )حافظ(
رویکرد شناسه سازِ شعر کلاسیک چیزی است که می تواند در مقابل رویکرد شناسه گریز شعر 
پساکلاسیک ) نو/ آزاد/و... ( محلّ واکاوی و بحث باشد. گفتیم که این رویکرد شناسه پرداز 
به انســجام بافت معنایی تاریخی شعر کلاسیک در دوره های متعدّدش انجامیده و نیز گفتیم 

که این انسجام روایی در شعر غنایی شهودی سبک عراقی به اوج می رسد.
در نخســتین ادوار شعر پســا کلاســیک و پس از آن لوکیشــن ها از قراردادهای متنی به 
متن زندگــی معمولی می آیند. محیط ها و مکان های طبیعی، کوچــه، خیابان، اتاق، زندان، 
بیمارستان، تماشاخانه، ســربازخانه، هر کجا که بتوان در آن شعر آفرید، بدون اصرار بر وجه 

نمادین و جامعیّت و گستردگی معناییِ آن محلّ آفرینش شعرند:
در کوچه باد می آید/ در کوچه باد می آید/ و من به گرده افشــانی گل ها می اندیشــم ) فروغ 

فرخزاد(
و یا: در اتاقی که به اندازه ی یک تنهایی ست

دل من که به اندازه ی یک عشق است
به بهانه های ساده ی خوشبختی خود می نگرد )فروغ فرخزاد(

و یا: در کنار رودخانه می پلکد سنگ پشت ببر/ روز، روز آفتابی ست )نیما( 
و یا: باد می پیچد با کاج/ در میان کومه ها خاموش/ گم شــد او از من جدا زین جاده ی باریک 

)نیما(
باز هم بســیار نمونه می شود افزود. نکته این جاست که شعر پسا کلاسیک در سالیان رشد و 
تطوّر خودش اصرار و همّی بر نماد سازی و شناسه پردازی مکانی نداشته است. این می تواند 
نقطه قوّت به حســاب آید. یعنی خلاص کردن متن از قراردادها به امید افزودن ظرفیّت های 
گفتاری و تصویری تازه در شعر و هم در نگاهی دیگر می تواند فرصت کُد نشانی و نشست در 
حافظه تاریخی مخاطب شعر پارسی یا انسجام متنی تاریخی جریان شعر را از او گرفته باشد. 

اگر نتوان گفت از این منظر شعر امروز گرفتار سراسیمگی اقلیمی و جغرافیایی هم هست. 

خبر

یادداشت

علل موفقیت فیلمهای کمدی در گیشه در گفتگو با کارشناسان؛

مخاطب حوصله فیلم تلخ ندارد
شـاید پـر بیراه نباشـد که 
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م 
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سـینمای  در  بگوئیـم 
بحـران زده کنونـی از 
کرونـا  اپیدمـی 
تـا  فیلم هـای کمـدی 
حـد زیادی توانسـته  اند از 
سـینما  مخاطـب  افـت 

جلوگیری کنند.
روزنامـه  گـزارش  بـه 
امـروز« فـروش  »صبـح 
در  گیشـه  بـالای 
کـه  اسـت  ایـن  بیانگـر  اخیـر  سـال های 
فیلم هـای کمـدی نبـض بـازار را در دسـت 
فیلمسـازان  از  بسـیاری  حتـی  و  گرفته انـد 
بـرای  کـه  رسـانده اند  نتیجـه  ایـن  بـه  را 
رضایـت مخاطبان و البته بازگشـت سـرمایه 
تهیـه کننـدگان، به ایـن عرصـه ورود کنند. 
مصـداق تائیـد ایـن موضـوع نیـز نگاهی به 
کـه  اسـت  فعلـی  پر فروش هـای  جـدول 
نشـان می دهـد فیلم هـای کمـدی از لحـاظ 
ژانر هـای  در  کـه  فیلم هایـی  بـا  فـروش 
دیگـری سـاخته شـده و روی پـرده رفته انـد 

دارنـد. زیـادی  فاصلـه 
به عنـوان نمونـه در هفته هـای اخیـر چهـار 
فیلـم دینامیـت، گشـت ارشـاد3، قهرمـان و 
در  کـه  رفته انـد  پـرده  روی  چیـز  بی همـه 
ایـن میـان »دینامیـت« مسـعود اطیابـی در 
1۹۷ روز اکـران بالـغ بـر ۴1 میلیـارد تومان، 
 58 بـا  سـهیلی  سـعید  ارشـاد3«  »گشـت 
روز اکـران قریـب بـه 33,5 میلیـارد تومان، 
»قهرمـان« اصغر فرهادی بـا ۷۹ روز اکران 
چیـز«  همـه  »بـی  و  تومـان  11,5میلیـارد 
محسـن قرایی بـا 30روز اکـران کمی بیش 

از 5,5میلیـارد تومـان فـروش داشـته اند.
اکنـون امـا ایـن سـوال بـه وجـود می آیـد 
کـه چـرا فیلم هـاي کمـدي غالبـا بـا اقبـال 
بیشـتري از سـوي مخاطـب مواجه مي شـود 

و فـروش بالایـي دارد؟
جوامـع  افسـرده ترین  از  یکـي  مـا  جامعـه 

اسـت
در  سـینما  منتقـد  یـک  ایـن خصـوص  در 
گفتگـو بـا »صبـح امـروز« مطـرح می کنـد: 
یـک  طـرح  بـا  را  موضـوع  ایـن  بگذاریـد 
پرسـش آغـاز کنیـم. اگـر فیلم هـاي چارلي 
چاپلیـن در دوره ای بـه جـز دوران سـخت 
جنـگ جهانـي بـروز و ظهـور می یافـت، آیا 
بـه همیـن میزانی کـه اکنـون از او در تاریخ 
سـینما یـاد می کنیـم، مـورد اسـتقبال قـرار 

می گـرف؟
از  فـارغ  می دهـد:  ادامـه  امامـی  ایمـان 
قابلیت هـاي ویـژه سـینماي کمـدي چاپلین 
از حیـث سـینمایي، بـدون شـک موفقیت او 
افتـاده  اتفـاق  در بسـتر اجتماعـي تاریخـي 
تلخي هـا  به واسـطه  مـردم  چراکـه  اسـت. 
پـي  در  رنـج  تجربـه  از  ناشـي  رنج هـاي  و 
آنهـا  رنـج  از  بتوانـد  کـه  بودنـد  سـینمایي 
بکاهـد و امـکان فراموشـي موقـت را بـراي 

آنهـا فراهـم کنـد.
وی بـا تاکیـد بـر اینکـه » جامعـه مـا طبـق 
افسـرده ترین  از  یکـي  جهانـي  آمارهـاي 
جوامـع اسـت« میگویـد: ایـن مسـاله شـاید 
زندگـي  جامعـه  ایـن  در  کـه  مـا  بـراي 
مي کنیـم به قـدري مشـهود و ملموس باشـد 
کـه نیازمنـد تاییـد آمـاري و پژوهشـي هـم 
نباشـد. در چنیـن جامعـه ای،سـینما ابـزاری 
و  هـا  دشـواری  کـردن  فرامـوش  بـرای 
سـختی هـای زندگـی علـی الخصـوص در 
حـوزه اقتصـادی اسـت. در ایـن بیـن بالطبع 
فیلم هـاي کمـدي بهترین ژانـر ممکن براي 

ایـن هـدف هسـتند.
مردم این روز ها حوصله فیلم تلخ ندارند

گیشـه  بـه  اسـت  کافـی  افزایـد:  مـی  وی 
سـینما ها مراجعـه کنیـد و بـا مـردم صحبت 
کنیـد تـا متوجه شـوید کـه مردم ایـن روز ها 
حوصلـه فیلـم تلـخ ندارنـد و حالشـان خوب 
نیسـت. زمانـی کـه جامعه بـه سـینمای تلخ 
واکنـش نشـان می دهـد، کارگـردان مجبـور 

اسـت زبـان خـود را بـا مـردم تغییـر دهد.
اینکـه  بـه  اشـاره  بـا  سـینما  منتقـد  ایـن 
در  و  اجتماعـی  ژانـر  فیلم هـای  تلخـی   «
از  بـودن مضامیـن  تکـراری  مـوارد  برخـی 
دلایـل تمایـل مـردم بـه فیلم هـای کمـدی 
گرایـش  البتـه  می کنـد:  ابـراز  اسـت« 
عمومـی بـه فیلم هـاي کمـدي را مي تـوان 
در رفتارشناسـي ایرانیـان نیـز بررسـی کـرد؛ 
چراکـه مردم کشـور مـا غالبـا از روحیه طنز 
همیـن  و  هسـتند  برخـوردار  شـوخ طبعي  و 
روحیـه فـارغ از اینکـه دلایـل اجتماعـي آن 
چیسـت مي توانـد در گرایـش بـه فیلم هـاي 

کمـدي موثـر باشـد.
وی تاکیـد می کنـد: اگـر گرایـش بـه ژانـر 
بدانیـم،  اجتماعـي  کنـش  یـک  را  کمـدي 
فرهنـگ،  جملـه  از  عواملـی  تردیـد  بـدون 
نظـام اجتماعـي، طبقـه و بسـیاري از عوامل 
ایـن  شـکل گیري  در  دیگـر  اجتماعـي 
فیلـم دخیـل  تماشـاي یـک  در  انتخاب هـا 

اسـت.
تنزل سطح سلیقه مخاطب و عدم گرایش 

به فیلم هاي جدي تر
امامـی تصریـح می کنـد: موضوع این اسـت 
فیلـم  یـک  نفسـه  فـی  نمیتـوان  کـه هـم 
کمـدی را فیلمـی غیر جدی دانسـت، چراکه 
بسـیاری از فیلم هـای واجـد تفکـر در بسـتر 
کمـدی رخ نمایـی می کننـد و هـم نمی توان 
از ایـن موضـوع غافـل شـد کـه نمادهـا و 
پارادایم هـای تکـراری در آثار طنز سـال های 
اخیـر، فیلـم هـای کمـدی را از معنـا تهـی 
کـرده و بحران تنزل سـطح سـلیقه مخاطب 
و عـدم گرایـش او بـه فیلم هـاي جدي تـر را 

بـه ارمغان آورده اسـت
از  معـروف  یـک جملـه  بـه  اشـاره  بـا  وی 
»وودی آلـن« بیـان می کنـد: »فیلـم کمدی 
بـه معنـای دلقک بـازی نیسـت و بازیگـران 
از  اسـتفاده  بـه  مجـاز  فیلم هـا،  این گونـه 
لودگـی بـرای خندانـدن تماشـاگر نیسـتند.« 
ایـن دقیقـا همـان چیـزی اسـت کـه عکس 
آن در سـینمای مـا در حـال رخ دادن اسـت. 
هرچنـد معتقـدم فیلم های کمدی خواسـته و 
نیـاز جامعه امروز ما اسـت و جامعه از سـینما 
می خواهـد کـه فیلم کمـدی بسـازد؛ اما این 
اتفـاق نبایـد بـه هـر قیمتـی بیفتـد. اکنـون 
محتـوا،  اهمیـت  از  فـارغ  فیلمسـازان  امـا 
خنـدان  بـرای  اصولـی  هـر  از  اسـتفاده  بـا 

تماشـاگر تـلاش می کننـد. 
هر فیلم موفقی در گیشه، فیلمی خوب 

نیست
می کنـد:  تاکیـد  سـینمایی  کارشـناس  ایـن 
معمـولا آثار کمـدی برای تجارت در سـینما 
و  تهیه کننـدگان  سـاخته می شـوند. چراکـه 
کارگردانـان بـه دنبال اطمینـان برای فروش 
البتـه ضمانـت فـروش  خـوب در گیشـه و 
بـا تجربـه سـاخت  بعـدی خـود  فیلم هـای 

یـک فیلـم پرفـروش کمدی هسـتند.
وی بـا اشـاره به اینکـه »مخاطب اسـت که 
سرنوشـت اقتصـادی یـک فیلم را مشـخص 
می کنـد« می گویـد: مـا در خیلـي از مواقـع 
بـا یـک تضـاد و دوگانگي بین سـویه هنري 
و اقتصـادي در سـینما مواجـه هسـتیم؛ ایـن 
بـدان معنـا اسـت کـه شـکافی عمیـق بیـن 
فیلـم خـوب و فیلـم پرفـروش وجـود دارد و 
لزومـا هـر فیلـم موفقـی در گیشـه، فیلمـی 

نیسـت! خوب 
امامـی در پایـان بنـدی صحبت هـای خود با 
اشـاره به لزوم مخاطب شناسـی در سـینمای 

ایـران برای دسـتیابی بـه فروشـی موفق در 
گیشـه مطـرح می کنـد: بدون شـک نسـبتی 
متقابـل میـان اقتصـاد سـینما و مخاطب آن 
وجـود دارد و بـدون تردیـد برای روشـن نگه 
داشـتن چـراغ سـینما گریـزی از ضـرورت 

مخاطـب شناسـی وجـود ندارد.
سینماي تجاري جایي در دنیا ندارد

همچنیـن چنـدی پیـش یـک منتقد سـینما 
جایگاهـش  و  تجـاري  سـینماي  دربـاره 
ایـن  گفـت:  ایرنـا  بـه  کشـور  سـینماي  در 
نمي توانـد  تجـاري  سـینماي  اصطـلاحِ 
بعیـد  یعنـي  باشـد.  درسـتي  اصطـلاح 
سـینماي  اسـم  بـه  مسـئله اي  مي دانـم 
تجـاري جایـي در دنیـا داشـته باشـد. ولـي 
مـا سـینما و فیلم هـاي اینترتیمنـت، یعنـي 
داریـم.  سـرگرمي  و  اینترتیمنـت  صنعـت 
اسـت  ایـن  وظیفـه اش  سـرگرم کننده  آثـار 
کـه مـردم را بـه سـالن سـینما بکشـاند کـه 
ایـن جریـان، جریان اصلي سـینما اسـت. در 
جریـان اصلـي سـینما هـر دو بحـث یعنـي 
اینترتیمنـت و ارزش هـاي هنـري را داریـم. 
سـینما  اصلـي  جریـان  دیگـر،  عبـارت  بـه 
متشـکل از هنـر به عـلاوه سـرگرمي اسـت. 
ایـن تعریف کلاسـیک و کلي در دنیا اسـت. 
در ایـران بـه دلیـل اینکه کمتر به سـرگرمي 
کار  از  هنـري  کمتـر  و  مي شـوند  نزدیـک 
اصطلاحـات  خودشـان  بـراي  مي آینـد  در 

مي کننـد. تعریـف  جدیـدي 
سینماگران از شرایط غیرطبیعي استفاده 

مي کنند
رضـا درسـتکار در پاسـخ به این پرسـش که 
»ایـن فیلم هـاي پرفـروش کمـدی را بایـد 
جـزو کدام یـک از آثـار سـینمایي بدانیـم؟« 
عنـوان کـرد: اگـر بخواهیـم از نظـر تاریـخ 
ایـن  بـه  آمریکایي هـا  بگوییـم،  سـینمایي 
دسـته فیلم هـا »trash movie« مي گوینـد. 
امـا در کشـور مـا ایـن تفکـر وجـود دارد که 
مـردم زیـاد بـه سـینما و دیـدن ایـن آثـار 
رفته انـد و توانسـته اند یـک فـروش ۲0 تا30 
میلیـارد تومانـي هم داشـته باشـند. شـرایط 
مـردم ایـران از نظـر اقتصادي خیلي شـرایط 
مناسـبي نیسـت. خـود ایـن سـینماگران از 
ایـن شـرایط غیرطبیعـي اسـتفاده مي کننـد. 
یعنـي کسـاني  تجـاري کشـور  فیلمسـازان 
مي داننـد  تجـاري  را  خـود  فیلم هـاي  کـه 
اسـتفاده  ایـران  در  غیرطبیعـي  شـرایط  از 
در حـال حاضـر  مي کننـد. چـون مي داننـد 
فیلـم کمـدي مي فروشـد. چـرا؟ چـون مردم 

اعصابشـان خـورد اسـت. مي آیند تا سـاعتي 
سـرگرم و خوشـحال شـوند. از یـک شـرایط 
اسـتفاده مي کننـد و کارِ خـود ایـن گـروه از 
کارگردانـان، قوزبالاقـوز مي شـود. یعني این 
زاییـده شـرایط غیرطبیعـي اسـت و  اتفـاق 
فیلـم تجـاري سـخیفِ بـي ارزش بـه خاطـر 
این شـرایط متولد شـده اسـت. خـودش هم 
ایـن شـرایط مي شـود؛  بـر  دملـي چرکیـن 
یعنـي هیـچ ارزشـي نـدارد. مـردم تنهـا این 
فرامـوش  و  مي خندنـد  مي بیننـد،  را  آثـار 
مي کننـد. بالاخـره سـینما تنها تفریـح مردم 

ست ا
مردم حتی همین شوخی ها را دوست 

دارند
یـک  پیـش  چنـدی  نیـز  راسـتا  همیـن  در 
و  سـینما  کارگـردان  دسـتیار  و  بازیگـر 
تلویزیـون گفـت: بـرای فـروش چنـد معیـار 
بیشـتر وجود نـدارد: مـردم را بخندانیـد، این 
اولیـن معیـار اسـت و دوم ایـن اسـت کـه 
سـینماداران،  به اصطـلاح  بازیگـران  گـروه 
کله داشـته باشـد )مشـهور باشـند( و مردم را 
بکشـاند و سـوم مؤلفه هایـی را در فیلم نامـه 
رعایـت کنیـد کـه بـرای روز مـردم باشـد؛ 
کار  هـم  مدیـری  مهـران  بـا  کـه  زمانـی 
می کردیـم روال به همین شـکل بـود؛ یعنی 
دقیقـاً قصـه زندگی روز مردم را شـب پخش 

می کردیـم.
ایـن  بـه  پاسـخ  در  مهین دوسـت  وحیـد 
پرسـش که »چـرا کمدی های ما به سـمت 
نوعـی از لودگـی رفتـه و رسـالت کمدی را 
فرامـوش کرده انـد«، گفـت: ایـن را قبـول 
دارم ولـی مـا دو دسـته بیننـده بـرای فیلـم 
داریـم؛ یـک دسـته خـود مـا هسـتیم یعنی 
رسـانه، دوسـتان سـینمایی و هنرمندان که 
بـا غـرض می رویم هـر فیلمـی را می بینیم 
و بـه ایـن غرض ورزی شـک نکنید. بخش 
دیگـر مـردم هسـتند و از نظـر مـن چیـزی 
کـه مـردم بپسـندند )چـه لـوده باشـد و چه 
غیرلوده(، دوسـت داشـته باشند و از آن لذت 
ببرنـد مهم اسـت و ایـن امر می توانـد مؤثر 

. شد با
دسـتیار کارگردان فیلم سـینمایی کوسـه ادامه 
داد: برخـی از فیلم هایـی کـه لودگـی دارنـد، 
فیلم هایـی هسـتند کـه شـوخی های جنسـی 
در آن هـا به کاررفتـه و ایـن درسـت نیسـت و 
نبایـد باشـد و مـن هـم موافقـم؛ ولـی مـردم 
حتـی همین شـوخی ها را دوسـت دارنـد و این 

اسـت واقعیت 

شانس »قهرمان« برای اسکار! ضرر 6 میلیون دلاری از قاچاق یک فیلم
با آغاز اکــران فیلم »قهرمان« در آمریکا در فاصله دو 
هفته بــه آغاز رای گیری نامزدهای اســکار، این فیلم 
می تواند شانس خود را برای کسب اسکار افزایش دهد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، 
رای گیری نهایی بــرای معرفی نامزدهای نهایی نود و 
چهارمین دوره جوایز ســینمایی اســکار  ۲۷ ژانویه )۷ 
بهمن( آغاز و اول فوریه )1۲ بهمن( به پایان می رســد 
و نامزدهای نهایی تمامی شاخه ها نیز روز 8 فوریه )1۹ 

بهمن( اعلام می شود.
فیلم »قهرمان« بــه نویســندگی و کارگردانی اصغر 
فرهادی که نماینده ســینمای ایران در شاخه بهترین 
فیلــم بین المللی این دوره از جوایز آکادمی اســت، از 
تاریــخ ۷ ژانویــه )1۷ دی( به صــورت محدود اکران 
خــود را در آمریکا آغاز کرده و ایــن فیلم که از پیش 
در فهرست کوتاه این شاخه جای گرفته از شانس های 
اصلی و تقریبا مســلم حضور در میان نامزدهای نهایی 

محسوب می شود.
 آخرین ساخته فرهادی آغاز قدرتمندی را در جشنواره 
کن ســال گذشــته تجربه کرد و توانست جایزه بزرگ 
هیات داوران را بــه خود اختصاص دهد و در ادامه نیز 
از ســوی هیات ملی نقد آمریکا نیز به عنوان بهترین 
فیلم خارجی )غیرانگلیســی زبان ســال( انتخاب شد 

اما فیلم ژاپنی »ماشــین منو بران« ساخته »ریوسوکه 
هاماگوچــی« به تدریــج گوس ســبقت را از نماینده 
ســینمای ایران ربــود و در اغلب جوایــز انجمن های 
ســینمایی و جوایز گلدن گلوب جایــزه بهترین فیلم 

بین المللی سال را از آن خود کرد.
 بر اســاس آخرین پیش بینی های ســه نشریه هالیوود 
ریپورتر، ورایتی و ایندی وایر درباره شــانس های اسکار 
بین المللی، هم اکنون نماینده ژاپن را می توان پیشــتاز 

اصلی این شاخه دانست.
»قهرمان« از ۲1 ژنویه )1 بهمن( به صورت عمومی در 
سینماهای آمریکا و همزمان در سامانه نمایش آنلاین 

آمازون اکران می شود. 

استودیو فیلمسازی دیزنی از قاچاق فیلم »بیوه سیاه« ۶00 
میلیون دلار ضرر کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل  از پایگاه اطلاع 
رسانی اسکرین رَنت، فیلم سینمایی بیوه سیاه که ماجراهای 
آن بین داســتان فیلم های کاپیتان آمریکا: جنگ داخلی و 
انتقام جویان: جنگ ابدیت اتفاق می افتد و شــخصیت های 
جدیدی را به دنیای ســینمایی مــارول معرفی می کند، در 
ابتدا قرار بــود اول مه ۲0۲0 )1۲ اردیبهشــت ۹۹( اکران 
شــود اما به دلیل همه گیری کرونا به تاخیر افتاد. این فیلم 
پس از تاخیری یک ســاله سرانجام در تاریخ ۹ ژوئیه سال 
۲0۲1 )18 تیــر 1۴00( روی پرده ســینماها رفت و همان 
روز در ســرویس پخش اینترنتی دیزنــی پلاس نیز اکران 

دیجیتال شد.
بیوه سیاه شــروعی طوفانی داشت؛ این فیلم با 80 میلیون 
فروش بزرگترین اکران افتتاحیه دوران پساکرونا را در گیشه 
آمریکا به نــام خود ثبت کــرد و در دیزنی پلاس هم ۶0 
میلیــون دلار فروخت. اما در هفته دوم اکران فروشــش تا 
۶8 درصد کاهش یافت و به بیشــترین فیلم قاچاق شده در 

دوران کرونا تبدیل شد.
به گزارش ددلاین، دیزنی برای اکران بیوه ســیاه در دیزنی 
پلاس هزینه هنگفتی پرداخت و از آن جا به بعد کار انتشار 
نســخه های قاچاق به زبان های مختلف در اینترنت راحت 

شد. به گفته منابع نزدیک به ددلاین، بیوه سیاه تا ماه اوت 
)مرداد- شهریور 1۴00( بیش از ۲0 میلیون بار قاچاق شد. 
از آنجایی که هزینه تماشــای این فیلــم ابرقهرمانی روی 
ســرویس دیزنی پلاس 30 دلار بــود بنابراین ضرر دیزنی 

در حوزه اکران دیجیتال ۶00 میلیون دلار برآورد می شود.
اکران دیجیتال بیوه ســیاه زمانی کــه این فیلم هنوز روی 
پرده بود، حســابی جنجال ساز شــد تا جایی که اسکارلت 
جوهانسون، ســتاره فیلم، علیه دیزنی دست به شکایت زد. 
جوهانسون مدعی بود استودیو دیزنی فروش فیلم در گیشه 
را قربانی افزایش فروش در ســرویس دیزنی پلاس کرده 
اســت و حالا به نظر می رســد این ادعا تا حدودی حقیقت 

دارد.
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حکم مادر زن شهردار بجنورد لغو شد
رئیس شورای اسلامی شهر بجنورد از لغو حکم 
انتصاب مشاور بانوان شهردار مرکز استان خبر 

داد.
جمشید عین بیگی در گفت و گو با ایسنا با بیان 
اینکه در مکالمه ای تلفنی با شــهردار بجنورد، 
نارضایتــی از صدور حکم مشــاور بانوان را به 
خاطر وجود نسبت خویشــاوندی اعلام کردم، 
افزود: شهردار بجنورد اعلام کرد که حکم این 

انتصاب لغو شده است.
وی گفــت: امروزه فضای عمومــی جامعه پذیرای انتصابات فامیلی نیســت؛ اگرچه آن فرد 

توانمندی بالایی داشته باشد.
وی تاکید کرد: باید بیش از پیش مراقب حواشــی کار و هزینه هایی که به مجموعه آبروی 

نظام تحمیل می شود، باشیم.
عیــن بیگی ادامــه داد: به توانمندی بانوی انتخاب شــده به عنوان مشــاور امور بانوان در 
چهره یک فرهنگی با ســابقه، با برنامه و آشــنا به مسائل اجتماعی اذعان داریم اما به خاطر 
خویشــاوندی وی با شهردار بجنورد، بازخوردهای نامناسب و احترام به افکار عمومی و مردم 
فهیم شهر بجنورد، طی نامه ای مکتوب مراتب نگرانی شورای شهر نسبت به این موضوع و 

ضرورت تجدید نظر در تصمیم، ابلاغ شد.
رئیس شــورای اسلامی شــهر بجنورد اظهار کرد: اگرچه انتصاب مشاور امور بانوان شهردار، 
قانونــی، افتخاری و بدون هزینه مالی هم بود اما به خاطر احترام به مردم که ســرمایه های 

اصلی این نظام هستند، ضرورت داشت این حکم لغو شود. 

 وضعیت دفنگاه زباله بجنورد 
نامناسب است

بجنورد  شــهرداری  عمرانی  معــاون 
گفــت: وضعیت دفنــگاه زباله در این 

شهر نامناسب است.
کشــمیری در بازدیــد از دفنگاه زباله 
بجنورد اظهارکرد: عدم رعایت ضوابط، 
شــهر بجنورد و آبادی های اطراف را 
با معضل بزرگ بهداشتی مواجه کرده 

است.
نامناسب  افزود: متاسفانه وضعیت  وی 
دفنــگاه زباله و عــدم رعایت ضوابط، 

شهر بجنورد و آبادی های اطراف را با معضل بزرگ بهداشتی مواجه کرده که جان انسان ها 
را در معرض آسیب قرار داده است.

کشــمیری ادامه داد: دود ناشی از ســوختن زباله ها و لاستیک های فرسوده در کنار هجوم 
هزاران پرنده و حشرات موذی و بعضا انتقال آن به شهر سلامت شهروندان را تهدید می کند.
وی تصریح کرد: تعیین تکلیف هرچه ســریعتر کارخانه کمپوســت در مکان فعلی و یا تغییر 

مکان آن می تواند در کاهش مخاطرات خصوصا برای اقشار آسیب پذیر بسیار موثر باشد.
کشــمیری گفت: با رعایت فرهنگ شهروندی در جدا ســازی زباله تر در مبدا، دفن مناسب 
زباله، نظارت موثر دســتگاه های متولی در رعایت دســتورالعمل ها و استفاده هرچه کمتر از 
پلاســتیک به عنوان ماده ای ناسازگار با محیط زیست می توان سلامت و هوای پاک را به 

شهر و شهروندان هدیه داد.

 اجرای طرح های آبرسانی در خراسان 
رضوی با اعتباری بالغ بر ۵۰۰۰ میلیارد تومان

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای خراسان 
رضوی گفت: این شــرکت با مشارکت 
شــرکت های آب و فاضلاب مشــهد و 
اســتان جهت تولید زیرساخت های تهیه 
آب مشــهد 5000 میلیــارد تومان طرح 
مشترک در دست طراحی و تهیه دارد که 
اعتبار آن از منابع دولتی تامین نمی شود.
محمد علایی در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: شــرکت آب منطقه ای خراســان 
رضوی با مشارکت شــرکت های آب و 

فاضلاب مشــهد و استان برای تامین زیرســاخت تهیه آب شرب شهرها و روستاهای استان 
با اســتفاده از ظرفیت منابع داخلی و افزایش توان شــرکت های موجود طرح هایی به منظور 

آبرسانی اجرا کرده است. 
وی ادامه داد: از پروژه های مشــارکتی در قالب این همــکاری می توان به خط انتقال آب از 
غرب مشــهد، هزارمسجد و راه اندازی تصفیه خانه های مشهد اشاره کرد که برای اولین بار در 

کشور پس از ۲ سال و نیم پیگیری و اجرا شده است.
وی ادامه داد: با توجه به کاهش سفره آب های زیرزمینی دشت های سرخس، مشهد و نیشابور 
و همچنین بروز خســارت ناشی از خشکسالی به عرصه های کشاورزی، تعدادی از نمایندگان 
مجلس در کمیسیون کشاورزی از سد دوستی که بزرگترین سد شرق کشور که بخش زیادی 

از آب کلانشهر مشهد را  تامین می کند، بازدید کردند.
علایی خاطرنشــان کرد: ذخیره آب در ۲ سال گذشته در پشت سد دوستی ۷00 میلیون متر 
مکعب بود که این میزان در سال جاری به کمترین میزان خود یعنی حدود ۲۹0 میلیون متر 

مکعب رسیده است.
وی ادامه داد: حجم کل ذخیره مخازن 1۹ ســد استان یک میلیارد و 5۷0 میلیون متر کعب 
اســت که ذخیره فعلی آن ۴00 میلیون متر مکعب اســت. این آمار یعنی ۲5 درصد سدهای 

استان آب دارد که موضوعی بسیار نگران کننده است.

 قرارگاه اجتماعی در شهرداری مشهد 
تشکیل می شود

اعضای شــورای اسلامی شــهر مشهد روز 
گذشته با طرح تشــکیل قرارگاه اجتماعی به 
منظور مقابله با آســیبهای اجتماعی توســط 

مدیریت شهری موافقت کردند.
به گــزارش ایرنا رییس کمیســیون فرهنگی 
شورای شهر مشــهد در این خصوص گفت: 
طبق این مصوبه، شــهرداری مکلف است، به 
منظور تســری اخلاق اجتماعی و پیشگیری، 
کاهش و مقابله با آسیب های اجتماعی نسبت 
به تهیه  ســاز و کار تشکیل قرارگاه اجتماعی 

ظرف مدت ۲ ماه اقدام و به شورای اسلامی شهر ارائه کند.
حجت الاســلام حســن منصوریان افزود: این اقدام باید با به کارگیــری تمام ظرفیت ها و 
امکانات مادی و معنوی در چارچوب وظایف شهرداری، مشارکت سایر نهادها و دستگاه های 
مرتبط، با اتکا به حلقه های میانی و ظرفیت های مردمی و بر محوریت مســجد و با تاکید بر 

محله و خانواده محوری عملیاتی شود.
تصویب لایحه نامگذاری معابر فرعی به نام شهدا، تصویب لایحه اعمال ماده ۹ قانون نحوه 
خریــد و تملک اراضی و املاک برای اجرای برنامه های عمومی، عمرانی و نظامی در محور 
بزرگــراه پیامبر اعظم )ص( با قید ۲ فوریت و تصویب طرح نحوه تامین پارکینگ در املاک 

دارای سابقه پاسخگویی از دیگر مصوبات جلسه علنی امروز شورای شهر مشهد بود.
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دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر خراسان شــمالی گفت: 1.5 درصد از 
جمیعت فعال زنان در این استان معتاد هستند.

آیتی در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: متاسفانه بیشتر بانوان معتاد در این استان به 
مواد مخدر صنعتی اعتیاد دارند.

وی افزود: اغلب افراد بانوان معتاد در این اســتان در فاصله ســنی ۲5 تا ۴0 ســال 
قرار دارند.

آیتی ادامه داد: متاسفانه تصورات غلطی که میان تعدادی از بانوان وجود دارد از قبیل 
اینکه مواد مخدر صنعتی موجب تناســب اندام می شود، آن ها را به سوی استعمال 
این مواد می کشاند.وی تصریح کرد: از سوی دیگر استفاده آسان این مواد نسبت به 

مواد مخدر سنتی از دیگر عواملی است که زنان معتاد تمایل به استفاده از این مواد داشته باشند.
این مقام مســئول خاطرنشــان کرد: متاسفانه بیشتر زنان معتاد در این استان جزو افراد آسیب پذیر و یا از خانواده های آسیب 

پذیر جامعه بودند.گفتنی است در خراسان شمالی ۴0 هزار معتاد شناسنامه دار وجود دارد.

اتهام هاشــم د، عضو شورای شهر مشهد، به خاطر مضروب کردن کارگر شهرداری 
در شــعبه 1۴5 دادگاه کیفری دو مشــهد محرز شــده و دادگاه بدوی او را مجرم 

شناخت. او ۲0 روز فرصت دارد تا به حکم صادره اعتراض کند.
به گزارش انصاف نیوز، این عضو جوان شورای شهر مشهد در سال 13۹۷ مسئولیت 
بوستان کوهسنگی شهرداری مشهد را برعهده داشت و زمانی که می خواست از درب 
خروجی آن وارد شود در واکنش به مخالفت مامور پارکینگ به آن کارگر شهرداری 
ســیلی می زند. او پس از این اتفاق از شــهرداری رفت و در ســتاد امربه معروف و 

نهی ازمنکر مشغول شد.
دادگاه کیفری دو مشهد مستند به گزارش پزشکی قانونی و با رد دفاعیات متهم، بزه 

انتسابی را تایید کرده و او را مجرم شناخته است.
این عضو فعلی شــورای شهر مشــهد برای قرار گرفتن در لیست انتخاباتی شورای ائتلاف اصولگرایان، به صراحت این اتهام 

را رد کرده بود.

صدور رای دادگاه کیفری علیه عضو شورای شهر مشهد ۱.5 درصد از جمعیت فعال زنان خراسان شمالی معتاد هستند

گزارشی از میراثی ملی که در حال نابودی است:

 چولی بافی در خراسان شمالی رو به فنا
چولی بافی یکی از صنایع دســتی مهم و پرارزشی است 
که با هزینه بسیار ناچیز، ساخته می شود. مواد اولیه این 
محصول، صرفاً شاخه های نازک درخت بید سفید است 

که می تواند مورد استفاده قرار گیرد.
به گزارش ایسنا، چولی بافی از گذشته های دور در خطه 
خراسان مرســوم بوده و افراد در مناطق مختلف برای 
امرار معاش و حتی ســرگرمی به آن اشتغال داشتند. اما 
رفته رفته همانند بسیاری از هنرها و صنایع دستی دیگر 
که به فراموشی سپرده شدند، اکنون در خطر فراموشی 

و از بین رفتن قرار دارد.
براســاس بررسی های انجام شــده، چولی بافی اکنون 
صرفاً در مناطقی از بخش درق شهرســتان گرمه وجود 
دارد و افراد کمی به واســطه تجربیات گذشــته، آن را 
زنده نگه داشــته اند. البته در شهر صفی آباد شهرستان 
اسفراین نیز تا حدودی می توان چنین اقداماتی را یافت 
اما آن ها بیشتر به سبد بافی شباهت دارد تا چولی بافی.

کارشــناس میراث ناملموس اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشگری خراســان شمالی در گفت 
و گو با ایســنا در این خصوص می گویــد: اهالی گرمه 
در پاییز ســاقه های نازک را از درخت بید جدا می کنند. 
شــاخه ها که بسیار نرم و منعطف هســتند با نام ترکه 
خوانده می شــوند و تار و پود چولی را تشکیل می دهند. 
دست بافته هایی که حاصل در هم تنیدن ترکه ها هستند 

و چولی بافی نامیده می شود.
علی حســین پناه می افزاید: این فن در استان از رونق 
و فراوانی بســیاری برخوردار بوده و نیازهای منطقه را 
تأمین می کرده اســت و تمام مراحل تولید توسط اهالی 
منطقه انجام می گرفته اســت که به مرور زمان با آمدن 
صنایــع چوب و ابزارهای ارزان پلاســتیکی، ســختی 
مراحل کار، عدم وجــود امکانات کافی، جولان دلالان 
و نبود بازار مناســب برای فــروش محصولات و نقص 
بازاریابی مصرف چولی در میان اهالی کمتر شده است و 

در خطر ازبین رفتن قرار گرفته است.
حســین پناه می گوید: ســبدبافی به عقیدهٔ بسیاری از 
محققان، پس از سنگ تراشی قدیمی ترین صنعتی است 
که انســان با آن آشنایی حاصل کرده است. این صنعت 
منشأ بسیاری از صنایع دستی دیگر از جمله پارچه بافی، 
بامبوبافی، ســفالگری و کوزه گری اســت.  گلیم بافی، 
هنگامی که بشــر هنوز با صنعت سفالگری آشنا نشده 
بود، ســبدها را با گِل پوشانده و در روی آتش می پخت 
تا وســیله ای به دســت آورد که کاربردهــای مختلفی 
نظیر نگهداری آب داشــت )بســیاری از انواع کوزه ها 
و ســفالینه های روزگاران نوســنگی و مــس، نی ها یا 
ترکه هایی در خود دارند و نشانه آن است که سفالگری 

اصلًا از فن سبدبافی پدیدآمده است.(
وی با بیان اینکه بافتن گلیــم، قالی و انواع پارچه ها از 
روی ســبدبافی و حصیربافی اقتباس شده است، اظهار 
می کند: قدیمی ترین نمونه دســت باف به حدود ۶ هزار 
ســال قبل تعلق دارد، درحالی که نمونه های حصیربافی 
مکشوفه در آفریقا به پیش از این تاریخ مربوط می شود. 
اگر قبول داشته باشــیم که صنعت سفالگری در حدود 
10 هزار ســال پیش پا به عرصه وجود گذاشــته است؛ 

سبدبافی و حصیربافی عمری بیش از این مدت دارند.
کارشــناس میراث ناملموس اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری خراســان شمالی می گوید: 
از ســبد در اندازه ها و شکل های مختلف به عنوان ظرف 
استفاده می شــود و حصیر برای پوشاندن کف و سقف 
به کار می رود. سبدبافی از صنایع دستی و خانگی بسیار 
رایج است و مصارف گوناگون دارد. زنبیل، کلاه، سفره، 
سبد، آبکش و زیر داغی از محصولات این رشته است. 
حصیر و ســبد تنها جنبــه مصرفی ندارنــد بلکه تعداد 
قابل توجهی از حصیرها و ســبدهایی که بافته می شود 
و مخصوصاً ســبد و حصیرهای رنگی دارای جنبه های 

هنری و تزئینی است.

مراحل چولی بافی
یکــی از معدود اســتادکاران چولی باف کــه اکنون در 
شهرســتان گرمه زندگی می کند در گفت و گو با ایسنا 
می گوید: این روزها بازار چولی به شــدت راکد است و 
اگر سفارشی نباشد مردم بندرت به سمت خرید این هنر 

دست ساز می آیند.
وی درباره مراحــل تولید و چولی بافــی، بیان می کند: 
برای شــروع بافت، ابتدا شاخه های نازک مناسب بافت 
چولی را از درخت بید سفید شاخه های آن اغلب نازک، 
گاهــی تقریباً واژگون و اغلب به رنگ قهوه ای مایل به 
قرمزند، جدا کرده و متناسب با بلندی چوب ها از یکدیگر 
تفکیک شده، سپس شاخ و برگ های ریز اطراف ترکه ها 

را می برند.
موســی الرضا فخرانــی ادامه می دهــد: پاک کردن یا 
تمیزکردن بید به این صورت است که بعد از هرس کردن 
درخت، ترکه ها را دانه به دانه از شاخه اصلی جدا می کنند. 
گره هــای روی ترکه ها را با قیچــی می زنند و صافش 
می کنند. بعد هم شــاخه های ریزودرشت را از هم جدا 
می کنند. هرچه محصول کوچک تر باشــد، شــاخه های 

ظریف تر و باریک تری نیاز دارد.
موسی الرضا فخرانی می افزاید: ترکه های انتخاب شده 
برای کار را، مضربی از چهار در نظر گرفته و ترکه های 
چهارتایی را با هم جفت کرده به صورت دو دسته عمود 
بــر روی یکدیگر قرار می گیرند پــس از آن بافت با دو 

ترکه »بافتنی« نامیده می شود، آغاز می شود.
وی می گوید: در ابتدا برای اینکه ترکه ها ســوار بر هم 
از حالت اولیه خارج نشــوند بافتنی را تازده و چهار ترکه 
بیــن آن قرار می گیرد )دو بافتنــی روی چهار ترکه، دو 
بافتنی زیر چهار ترکه( و به صورت چهارتا زیر چهارتا رو 
از چهار طرف یک یا دو بار عبور داده، سپس هر بافتنی 
به روش یکی زیر یکی رو دورتادور مربع تشکیل شده، 

بافته می شود.

وی ادامــه می دهد: هنگام بافــت چولی که حالت گود 
دارد، جهــت گودی دادن به بافت، ترکه ها را با دســت 
خم کــرده و ترکه ها بافتنی را زیردســت حالت داده و 
از لابــه لای هم عبور می دهند. با تکــرار این عمل به 
بافت، حالت کفی و دیواره داده می شود. در مرحلهٔ بافت 
چند عدد از ترکه ها در کنــار یکدیگر و چند عدد دیگر 
به صــورت متقاطع روی آن ها قرار می گیرد تا تشــکیل 

یک کاسه دهد.
فخرانی بیان می کند: بعد از پایان بافت قســمت پائین، 
در محلی که قرار اســت از آنجا لبهٔ کار بافته شــود، به 
بافت بدنه چولی، حالــت مارپیچی می دادند و کار را به 
شــیوهٔ قبلی ادامه می دادند و انتهای کار را نیز به صورت 
مارپیچ خم می کردند و محصول نهایی چولی یا آبکش 
برنج بافته می شد. مرحله بعد مرحله اصلاح چولی است. 
بعد از اینکه بافت چولی به اتمام رســید، نیاز است سر 
ترکه های اضافــی اطراف چولی که از بافت بیرون قرار 
گرفته به وسیله کارد، برش داده شوند. بدین صورت بدنه 

چولی حالت هموار و یکنواخت تری به خود می گیرد.
بــه گــزارش ایســنا، در صنایع دســتی چولی بافی از 
قدیمی ترین بافته های بشــر اســت. از همان زمان که 
بشر با تنیدن ساقه ها و شاخه های نازک درهم آشنا شد، 
چولی بافی نیز آغاز شــد. این هنر در قدیم جز آن دسته 
ازصنایعی محســوب می شد که بیشــتر جنبه کاربردی 
داشــت تا هنری و عمدتاً برآورنــدهٔ نیازهای مصرفی 
محلی و منطقه ای به شــمارمی رفت. در نقاط مختلف 
ایران بنا بر طبیعت هر منطقه، از الیاف طبیعی آن برای 
بافت چولی )آبکش( استفاده می شود. در استان خراسان 
شــمالی از شاخه های درخت بید سفید و در این اواخر از 
شاخه های بیدمشک استفاده می کنند. این صنایع دستی 

تا به امروز بی هیچ تغییری ادامه یافته است.
گفتنی اســت مراحل تولیــد چولی بافــی به تازگی در 

فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده است.

شیروان  شهردار  عمرانی  معاون 
گفت: عمر مفید آســفالت بیش 
از 10 ســال است که حفاری ها 
و اجــرای طرح اگــو عمر مفید 
آسفالت معابر این شهر خراسان 
شــمالی را به کمتر از پنج سال 

کاهش داده است.
مســعود الهی روز یکشــنبه در 
گفــت و گو با خبرنــگار ایرنا با 
اعتبــارات موجود  اینکــه  بیان 
همه  آسفالت  اجرای  پاسخگوی 
داشت:  اظهار  نیست  شهر  معابر 
هزینه هر تن قیــر، ۹0 میلیون 
ریال اســت که بــرای خدمات 

دهی هرچه بهتر به شهروندان باید اعتبارات و قیر رایگان بیشتری به شهرداری اختصاص داد.
وی در خصوص وضعیت کنونی آسفالت معابر شهری شیروان خاطرنشان کرد: هزار و ۲50 هکتار محدوده 
خدماتی این شهر  است که به عبارتی 3۲0 هکتار)سه میلیون و ۲00 هزار مترمربع( معابر است که سالانه 

حدود 50 میلیارد ریال برای جدول گذاری هزینه می شود.
وی گفت: به دلیل حجم بالای کار، کمبود اعتبار و زمان بر بودن بســیاری از مکان ها هنوز جدول گذاری 

معابر انجام نشده که پی گیر سرعت بخشی به آن هستیم.
الهی در پاســخ به علل تخریب آسفالت در اثر بارندگی ها اضافه کرد: چنانچه جدول گذاری و مدیریت آب 

های سطحی بهتر انجام شود آب مانع نفوذ به آسفالت و خراب شدن زودهنگام آن می شود.
معاون عمرانی شــهردار شیروان گفت: امسال 85 هزار مترمربع از معابر سطح این شهر با 130میلیارد ریال 
از محل اعتبارات داخلی آسفالت شد و بتازگی برای آسفالت ۲۹ هزار مترمربع با سازمان همیاری ها قرارداد 
منعقد شده که 1۴ میلیارد ریال از محل اعتبارات استانی تخصیص داده شده و مابقی باید از محل اعتبارات 

داخلی هزینه شود.

مسئول کمیته رسانه و اطلاع رسانی کووید 
1۹ دانشگاه علوم پزشــکی مشهد با بیان 
اینکه هنوز ســهمیه واکســن آسترازنکای 
مشــهد تحویل نشده، گفت: در حال حاضر 
۲۴۹ نفــر مبتلا بــه امیکرون در مشــهد 
شناسایی شــده اند اما تا این لحظه در بین 

این مبتلایان فوتی نداشته ایم.
دکتر محمد پهلوان در گفت وگو با ایســنا 
اظهــار کرد: به محض تخصیص ســهمیه 
واسکن آســترازنکا مشــکلی برای تزریق 

دوزهای اول و سوم نخواهیم داشت زیرا این سهمیه به میزان کافی پیش بینی شده است.
وی افزود: در  ۲۴ ســاعت گذشته در خراســان رضوی 111 بیمار جدید بستری شده اند. بر این اساس 
تعداد بستری های جدید به 353 نفر رسیده که از این تعداد 110 نفر در بخش مراقبت های ویژه بستری 

هستند.
پهلوان با اشاره به وضعیت با ثبات بیماری کرونا در استان تصریح کرد: در این شرایط نکته مهم تزریق 
دوز ســوم اســت زیرا بعد از گذشت پنج ماه از تزریق دوز دوم ایمنی بدن کاهش پیدا می کند و با توجه 

به شیوع سویه امیکرون احتمال افزایش مبتلایان وجود خواهد داشت.
وی اضافه کرد: در حال حاضر میزان تزریق دوز ســوم در مراکز تحت پوشــش دانشگاه علوم پزشکی 

مشهد به 1۷ درصد رسیده است.
مســئول کمیته رسانه و اطلاع رســانی کووید 1۹ دانشگاه علوم پزشکی مشهد با تاکید بر لزوم افزایش 
رعایت نکات بهداشــتی توسط شهروندان ادامه داد: در حال حاضر میزان رعایت پروتکل ها کمتر از حد 
انتظار اســت. شهریور ماه و در شرایط پیک میزان رعایت پروتکل ها 85 درصد بود اما هم اکنون سطح 

رعایت پروتکل ها به 50 درصد رسیده است.
پهلوان خاطرنشــان کرد: طبق بررسی های دانشــگاه علوم پزشکی مشهد ســه هفته آینده روزهایی 
تعیین کننده اســت. در صورت رعایت بیشتر پروتکل های بهداشــتی و افزایش واکسیناسیون در اواخر 
بهمن ماه شــرایط خوبی را خواهیم داشــت؛ در غیر این صورت پایان بهمن ماه وضعیت نگران کننده 

خواهد بود.  
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جدایی رضاییان از السیلیه قطعی شد
باشگاه الســیلیه از رامین رضاییان خواست که 

تیم بعدی خود را انتخاب کند.
به گزارش ایسنا، روزنامه الشرق قطر نوشت که 
باشگاه السیلیه از رامین رضاییان خواسته است 
که تیم بعدی خود را انتخاب کند و دیگر نیازی 

به این بازیکن ندارد.
الســیلیه در فصل جاری لیگ ســتارگان قطر 
نمایشــی ناامید کننده داشته و بعد از 1۴ بازی 

تنها ۶ گل به ثمر رسانده است و یکی از نامزدهای اصلی سقوط است.

 حسین ساوه شمشکی المپیکی شد
حسین ساوه شمشکی سهمیه المپیک زمستانی 

پکن را به دست آورد.
به گزارش ایسنا، المپیک زمستانی ۲0۲۲ پکن 
از 15 بهمن ماه ســال جاری آغاز خواهد شد و 
ایران هم در این رویداد بزرگ ســه نماینده در 

اسکی صحرانوردی و آلپاین دارد.
حســین ســاوه شمشــکی که پیش از این نیز 
تجربه حضور در المپیک را دارد، سهمیه المپیک 

زمســتانی ۲0۲۲ را کسب کرد.ســاوه شمشــکی در پایان رقابت های انتخابی بهترین امتیاز 
جهانی را کسب کرد تا سومین نماینده ایران در المپیک زمستانی باشد.  

پیش از این ســید ســتار صید در صحرانوردی و عاطفه احمدی در آلپاین سهمیه بازی های 
پکن را به دست آورده اند.

به این ترتیب حســین ساوه شمشــکی و عاطفه احمدی در اسکی آلپاین و سید ستار صید در 
صحرانوردی نمایندگان اسکی ایران در المپیک زمستانی پکن هستند. 

 جوکوویچ از استرالیا دیپورت شد
گاردین خبر از دیپورت شــدن نواک جوکوویچ 

صرب از استرالیا را داد.
به گزارش گاردین، مقامات دولت فدرال استرالیا 
پــس از پذیرش اعتراض نــواک جوکوویچ در 
دستگاه قضایی این کشور و رای دادگاه ملبورن 
در مخالفت با لغو ویزای تنیسور صرب هم چنان 
بر قوانین کشــوری مبنی بر اخراج اتباع خارجی 
واکسینه نشــده یا فاقد مدارک لازم بهداشتی 

تاکید دارند.وزیر مهاجرت استرالیا، ویزای نواک جوکوویچ صربستانی را لغو کرد و این بازیکن 
با اخراج از این کشــور روبه رو شد. تنیس باز شماره یک مردان جهان قرار بود تا در مسابقات 

اوپن استرالیا که از روز دوشنبه آغاز می شود، بازی کند.
پــس از اعتراض نواک جوکوویچ به این رای، دادگاه اســترالیا این رای را تایید کرد و به این 
ترتیب جوکوویچ باید اســترالیا را ترک کند و نمی تواند در رقابت های تنیس اوپن اســترالیا 

شرکت کند.

 وزارت ورزش در مورد ساعی 
شفاف سازی کند

در شــرایطی که تا کنون مجمع انتخاباتی پنج 
فدراسیون ورزشی برگزار شده و دو مورد از این 
انتخابات ها بعد از مجمع انتخاباتی فدراســیون 
تکواندو بود اما کمــاکان خبری از صدور حکم 
هادی ساعی به عنوان رییس فدراسیون تکواندو 
نیســت!به گزارش ایســنا، 1۲ دی رضا زارعی 
به مــدت چهار ســال دیگر به عنــوان رئیس 
فدراسیون کوهنوردی انتخاب شد و۲1 دی ماه 

سال جاری، سجادی حکم رئیس فدراسیون کوهنوردی و صعودهای ورزشی را به رضا زارعی 
منتخب مجمع اخیر این فدراســیون به مدت ۴ ســال ابلاغ کرد. 1۴ دی نیز عباس اورسجی 
برای چهار ســال به عنوان رییس فدراسیون کبدی انتخاب شد و ۲0 دی ماه سجادی، وزیر 
ورزش و جوانان حکم وی را به عنوان رییس فدراســیون کبــدی ابلاغ کرد.به ترتیب 18 و 
۲0 دی ماه ســال جاری بود که انتخابات فدراســیون بوکس و انتخابات فدراسیون فدراسیون 
شــنا، شیرجه و واترپلو برگزار شــد و امروز ۲۶ دی ماه حمید سجادی، وزیر ورزش و جوانان 
 در احکامی جداگانه حکم ریاســت حســین ثوری به عنوان رییس فدراسیون بوکس و حکم 
ریاست محسن رضوانی به عنوان رییس فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو را ابلاغ کرد.مجمع 
انتخاباتی فدراسیون تکواندو در حالی 15 دی ماه به ریاست بنیامین شکوه فر، معاون پارلمانی 
وزارت ورزش و جوانان برگزار شــد که در پایان هادی ساعی با رای اعضای مجمع به عنوان 
رییس این فدراســیون انتخاب شد و با گذشت 11 روز از برگزاری مجمع انتخاباتی فدراسیون 

تکواندو کماکان حکم هادی ساعی از سوی وزیر ورزش و جوانان ابلاغ نشده است.
به نظر می رســد اگر مســئله ای در مورد انتخاب هادی ســاعی وجود دارد، وزارت ورزش و 
جوانان باید به صورت شــفاف در این زمینه پاسخگو باشد چرا که صادر نشدن حکم ریاست 
ساعی بر فدراسیون تکواندو در کنار موضع گیری مبهم معاون ورزش قهرمانی وزارت ورزش 
و جوانان، شایعه ها درباره احتمال برگزاری مجدد انتخابات فدراسیون تکواندو را بیش از پیش 
کرده اســت. باید خاطرنشان کرد که محمد پولادگر نیز که پس از انتخابات، به عنوان معاون 
قهرمانی وزارت ورزش و جوانان معرفی شــد، در حاشــیه مجمع انتخاباتی فدراسیون شنا، در 
پاسخ به ســوالی درباره احتمال لغو نتیجه انتخابات فدراسیون تکواندو، گفت«هنوز تصمیمی 
گرفته نشــده است و اطلاعی ندارم. »امروز اما با صدور و ابلاغ احکام ریاست فدراسیون های 
بوکس و شنا، شائبه ها در مورد ریاست ساعی بر فدراسیون تکواندو بیش از پیش قوت گرفت 
و باید منتظر ماند و دید در نهایت این فدراسیون چه زمانی از سوی وزیر ورزش و جوانان به 

عنوان رییس مجمع، تعیین تکلیف شده و از بلاتکلیفی خارج می شود.

 32 آزادکار به اردوی تیم ملی دعوت شدند
3۲ کشتی گیر تمرینات خود را زیر نظر پژمان درستکار پیگیری خواهند کرد.

ســومین مرحله از اردوی تیم ملی کشــتی آزاد بزرگسالان پس از رقابت های جهانی نروژ از 
امروز در خانه کشتی شــهید مصطفی صدرزاده برگزار می شود.اسامی نفرات دعوت شده به 

این اردو که تا روز ۴ بهمن ماه ادامه خواهد داشت به شرح زیر است:
5۷ کیلوگرم: علیرضا سرلک )لرستان( رضا مؤمنی )مازندران( شهداد خسروی )البرز(

۶1 کیلوگرم: داریوش حضرتقلی زاده )خراســان شمالی( محمدباقر یخکشی )مازندران( مجید 
داستان )تهران(

۶5 کیلوگرم: رحمان عموزاد خلیلی )مازندران( مرتضی قیاســی )لرســتان( رحمان رحیم پور 
)فارس( یوسف جابری )توابع تهران(

۷0 کیلوگــرم: محمدمهدی یگانه جعفری )مازندران( امیر محمد یزدانی )مازندران( علی اکبر 
فضلی )مازندران(

۷۴ کیلوگرم: یونس امامی )تهران( محمدصادق فیروزپور )مازندران( عرفان الهی )مازندران(
۷۹ کیلوگرم: محمد نخودی )مازندران( علی سوادکوهی )مازندران( بهمن تیموری )کرمانشاه( 

محمدحسین نوروزیان )کردستان(
8۶ کیلوگرم: حســن یزدانی )مازندران( محسن مصطفوی )آذربایجان شرقی( مجتبی اصغری 

)گیلان(
۹۲ کیلوگــرم: کامران قاســم پور )مازندران( امیرحســین فیروزپور )مازنــدران( احمد بذری 

)مازندران(
۹۷ کیلوگرم: مجتبی گلیج )مازندران( محمدحسین محمدیان )مازندران( میثم عبدی )تهران(
1۲5 کیلوگرم: امیرحسین زارع )مازندران( یدالله محبی )کرمانشاه( محمد مرادی )کرمانشاه(

 خداحافظی با مدیری که روزهای خُرّم والیبال را رقم زد

 بدرود آقای معمار

درویش: وارث بدهی های زیاد ادوار گذشته پرسپولیس هستیم

محمدرضا یزدانی خرم، مدیر موفق ورزش کشور توانست 
تحول زیــادی را در والیبال ایجاد کند، امروز دار فانی را 

وداع کرد.
 محمدرضا یزدانی خرم که سالها ریاست فدراسیون های 
کشــتی و والیبال را برعهده داشت، بامداد امروز به دلیل 

بیماری عروقی در منزل خود در ۷5 سالگی درگذشت.
او در ســال 13۲5 در تهــران و محلــه توپخانه به دنیا 
آمد. خــودش می گوید از ابتدا به ورزش علاقه داشــت 
و  رشــته های کشتی، دوچرخه ســواری و ژیمناستیک را 
در باشــگاه دخانیات انجام می داد کــه بعد از انقلاب نیز 

مدیریت آنجا را برعهده گرفت.
یزدانی خرم ســابقه طولانی در مدیریت ورزش کشــور 
داشت و از ســال ۶8 تا 85 ریاست فدراسیون والیبال را 
برعهده گرفت و توانست در دوره مدیریتی 1۷ ساله خود 
تحول زیادی را در این رشــته به وجــود بیاورد و بعد از 
آن لقب معمار والیبال را به خــود اختصاص داد. والیبال 
در زمــان یزدانی خرم با برگزاری لیگ های منظم، آمدن 
مربیان خارجی برای تیم ملی جوانان و نوجوانان و گرفتن 
بودجه و تجهیزات برای فدراســیون پیشرفت زیادی کرد 
و همین باعث شد فدراسیون والیبال در سال های 13۷8 
و 13۷۹ و 1381 به عنوان بهترین فدراســیون ورزشــی 

ایران انتخاب شود.
او  در مورد چگونگی حضــورش در والیبال اینطور گفته 

بود: »حســن غفوری فرد وقتی رئیس ســازمان تربیت 
بدنی شــد  از من دعوت کرد و چند رشــته را پیشــنهاد 
دادنــد که آقای متقی برنامه ریز آنهــا بود. من والیبال را 
انتخاب کردم و گفتند به کس دیگری قول داده ام و من 
گفتم، مبارکش باشــد و رفتم. بعد از دو ماه دعوت کرد و 
برنامه ریزی کــرد و گفت باید خرجش را خودتان تامین 
کنید؛ من هم پذیرفتم. من آن زمان به آقای رفیقدوست 

در بنیاد گفتم و ایشــان گفت دست شما به توپ خورده 
اســت؟ گفتم بله و گفتند برو قبــول کن. گفتم این طور 
نمی شود و اگر بروم باید پشتیبانی مالی شوم. ایشان هم 

آدم علاقه مندی است، گفت باشه.«
او پس از موفقیــت در والیبال در انتخابات فدراســیون 
کشــتی حضور پیدا کرد و در سال 85 توانست از مجمع 
رای اعتماد بگیرد. یزدانی خرم تا ســال ۹0 در کشــتی 

حضور داشت و بعد از آن کم کم از مدیریت ورزش کشور 
جدا شد. البته قانون بازنشستگی و بالای ۶0 سال نیز در 
جدایی او دخیل بود که ایــن موضوع باعث ناراحتی اش 
هم شــده بود و معتقد بود،  همه هنرمندان، نویسندگان 
شاعران و قهرمان ما ۶0 سال به بعد گل می کنند، اما ما 

آنها را کنار می گذاریم، این خیانت به ورزش است.
یزدانــی خرم همیشــه تاکید زیادی بــرای بها دادن به 
ورزش هــم داشــت و در تمام مصاحبه هــای خود این 
نکته را گوشــزد می کرد: »ما در مقابل دیگر کشــورها 
بــه ورزش خیلی کم اهمیت می دهیــم و بودجه مان در 
مورد ورزش ناچیز اســت. یکــی از ابزارهایی که جلوی 
بزهکاری و خمیدگی را می گیرد، ورزش است. شما ببینید 
بیمارستان های ما بیشتر است یا ورزشگاه های ما؟ ورزش 
اول دنیا ژیمناســتیک،  دوم دوومیدانی و سوم شنا است 
اما ما در این ســه رشــته در دنیا کجا قرار داریم؟ باید به 
ورزش اول دوم و ســوم دنیا بپردازیــم. باید در مدارس 
باید ژیمناستیک کار شــود. ورزش قهرمانی قله است و 
همگانی اطراف آن. اگر در ورزش قهرمانی موفق شویم، 

در همگانی هم موفق بوده ایم.
بــه گزارش فارس، ایــن مدیر موفق ورزش کشــور در 
سال های آخر عمر خود بیشتر به مطالعه و دادن مشورت 
به گروه های ورزشی مشغول بود و با کمیته ملی المپیک 

نیز برای انتشار خاطراتش همکاری می کرد.

مدیرعامل پرســپولیس گفت: ما در باشگاه پرسپولیس 
از هرگونه کمک و هم فکری برای حل مشکلات تیم 

استقبال می کنیم.
به گــزارش وزارت ورزش و جوانــان، رضا درویش، 
مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس اظهار کرد: تشــکر 
می کنم از دکتر ســجادی به خاطــر اعتمادی که به 
بنــده و اعضای هیات مدیره داشــتند. امیدوارم که با 
همدلی و همراهی همه اعضای هیات مدیره آنچه که 
شایســته این باشگاه و هوادارانش است انجام دهیم.او 
در ادامه افزود: از آقای صدری و ســمیعی که پیش از 
بنده زحمات زیادی را برای باشگاه پرسپولیس کشیدند 
تشــکر می کنم. ما درحال حاضر وارث حجم زیادی از 

بدهی ها از ادوار گذشــته در باشگاه پرسپولیس هستیم 
کــه باید با همدلی همه مجموعه باشــگاه و هواداران 
این تیــم مردمی مشــکلات را حل کنیــم. پیگیری 
درباره حذف پرســپولیس از لیگ قهرمانان آسیا فعلا 
اصلی ترین کاری است که آن را دنبال می کنیم و هدف 
ما این است که بتوانیم این مشکل را حل شود و شاهد 
حضور پرســپولیس در لیگ قهرمانان آسیا باشیم.وی 
خاطرنشان کرد: ما در باشــگاه پرسپولیس از هرگونه 
کمک و همفکری برای حل مشــکلات تیم استقبال 
می کنیــم. تمام دغدغه ما اعم از اعضای هیات مدیره، 
کادر فنی و بازیکنان این اســت که مشــکلات پیش 
آمده برای باشگاه پرسپولیس را مرتفع و دل هواداران 

را شــاد کنیم و نشاط اجتماعی را به جامعه برگردانیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس درخصوص عملکرد کادر 
فنی این تیم نیز گفت: به زعم بســیاری از کارشناسان 
فوتبال کشور یکی از بهترین کادرهای فنی را در حال 
حاضر تیم پرســپولیس دارد و هیــچ گونه تغییراتی در 
کادر فنی باشگاه نخواهیم داشت. کادر فنی پرسپولیس 
نه تنها در ایران بلکه در آسیا نیز شاخص است.درویش 
اظهار کرد: در راستای برطرف کردن مشکلات باشگاه 
از نظــر و هم فکری پیشکســوتان نیز قطعا اســتفاده 
خواهیم کرد. این باشگاه متعلق به همه پرسپولیسی ها 
اســت و ما در باشگاه وظیفه داریم که در خدمت همه 
پیشکسوتان و هواداران باشــیم.او ادامه داد: اقداماتی 

را درنظر داریم که برای باشــگاه انجام دهیم. در وهله 
اول با توجه به شروع نیم فصل دوم باید درخواست ها 
و کمبودهای کادر فنــی را مرتفع کنیم و این که تیم 
قوی تر شــود و بتواند به امید خدا برای ششــمین بار 
متوالی قهرمانی لیگ را به دست آورد. در مرحله بعدی 
باید با اهالی فــن و حقوق دانان مجرب و ارگان های 
مربوطه جلساتی را برگزار کنیم که درخصوص برطرف 
کردن مشــکلات پیش آمده برای باشــگاه راه حلی 
پیدا شــود.مدیرعامل باشگاه پرســپولیس افزود: قصد 
دیگر ما این اســت که کارگروه اقتصادی با اســتفاده 
از افراد توانمند حوزه اقتصاد تشــکیل دهیم که بتوانیم 

مشکلات مالی تیم را برطرف کنیم.

 مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی

ذوب آهن - پرسپولیس؛ بازی تکراری با نفرات جدید
مسابقات مرحله یک هشتم نهایی جام حذفی 
روز دوشنبه با انجام ۴ مسابقه آغاز می شود و 
در یکی از حساس ترین مسابقات پرسپولیس 

در اصفهان به مصاف ذوب آهن می رود.
یک  مرحله  دیدارهای  فارس،  گزارش  به 
مسابقات  برعکس  حذفی  جام  نهایی  هشتم 
و  شده  برنامه ریزی  خوبی  به  برتر  لیگ 
مسابقات دو تیم استقلال و پرسپولیس مقابل 
حریفان در دو روز متفاوت است تا رسانه ها با 
فراغ بال و آسودگی این رقابت ها را پوشش 
مسابقات  این  برنامه  دیگر  سویی  از  بدهند. 
که  خواد شد  اجرا  تغییری  بدون کوچکترین 
و هم  است  نوع خود هم جالب  در  این هم 
برتر  لیگ  مسابقات  برای  الگویی  می تواند 

باشد. 
نگاهی به ۴ بازی روز نخست می اندزایم؛
آلومینیوم اراک - سپاهان؛ کدام تیم 

جسورتر بازی می کند؟
نام  به  نهایی  هشتم  یک  قرعه  سخت ترین 
این دو تیم خورده و یکی از آنها باید در این 
تیم هفته  با جام خداحافظی کند. دو  مرحله 
پیش در آخرین مسابقه دور رفت لیگ برتر 
باهم مسابقه دادند که آن بازی بدون گل به 
در  که  است  هفته   ۶ آلومینیوم  رسید.  پایان 
لیگ برتر برنده نشده ولی سپاهان بعد از دو 
برد متوالی در اراک متوقف شده بود. نویدکیا 
بازیکنانش  از  شدت  به  تساوی  آن  از  بعد 
انتقاد کرد و گفت سپاهان جای بازیکن ترسو 
نیست! او از شاگردانش خواست که جسورتر 

خطیبی  اما  کنند  بازی  فوتبال  تر  نترس  و 
مدعی بود که در هر دو نیمه برتر از حریف 
بوده اما اشتباه داوری باعث توقف آلومینیوم 

مقابل سپاهان شده است.
باید دید امروز کدام تیم جسور تر بازی می کند 
و برنده می شود. تیم سپاهان در تعداد پاس 
یکی از بهترین  تیم هاست  اما در نتیجه گیری 
سویی  از  کند.  برآورده  را  انتظارات  نتوانسته 
مدیرعامل  ساکت  محمدرضا  مصاحبه  دیگر 
پرسپولیس  لوگوی  ستاره  مورد  در  باشگاه 
همراه  به  باشگاه  و  او  برای  زیادی  حواشی 
داشته ولی آن اتفاق حاشیه ای ربطی به بازی 
فردا پیدا نمی کند هرچند هواداران پرسپولیس 
بیش از گذشته مشتاق برنده شدن آلومینیوم 

در این بازی خواهد کرد.
اورکی  شهید  قبل  مرحله  در  سپاهان 
بر صفر  را یک  دومی  دسته  تیم  اسلامشهر 
صفر  بر   ۲ اراک  آلومینیوم  و  داد  شکست 

فجرشهیدسپاسی را برد.
مس کرمان - فولاد خوزستان؛ قهرمان 

وارد می شود
قبل  فصل  فینال  در  خوزستان  فولاد 
توانست تیم استقلال را در ضربات پنالتی 
برسد  قهرمانی  مقام  به  و  بدهد  شکست 
قرمزپوشان اهوازی اکنون هم قرعه نسبتا 
خوبی نصیبشان شده و باید به مصاف تیم 
دسته اولی مس کرمان بروند. هرچند مس 
تجربه  حتی  و  بوده  برتر  لیگ  در  زمانی 
فولاد  است.  داشته  هم  را  آسیا  در  حضور 

حرفه ای  باشگاه  دو  از  یکی  خوزستان 
حالا  و  است   AFC نظر  از  ایران  فوتبال 
امکانات دیگر  پر  به مصاف تیم صنعتی و 
در  که  است  چغری  حریف  مس  می رود. 
لیگ دسته اول در رده دوم جدول ایستاده 
و فقط یک باخت داشته اما فولاد خوزستان 
که در لیگ قهرمانان آسیا می خواهد برای 
فوتبال کشورمان افتخار کسب کند باید از 
پس حریف دسته اولی خود بربیاید هرچند 
پیروزی در جام حذفی آسان و تضمین شده 
پایین تر  رده  از  تیمی  مقابل  حتی  نیست 
مس  سرمربی  خانی  حسین  فرزاد  هرچند 
بازی  این  در  محرومیت  دلیل  به  کرمان 

روی نیمکت حضور ندارد. 
مس کرمان در مرحله قبلی ۲ بر یک ماشین 
سازی تبریز را شکست داد و فولاد خوزستان 
بر صفر شکست   3 را  نوشهر  هم شهرداری 

داد.
خیبر خرم آباد - صنعت نفت آبادان؛ نبرد 

دارا و ندار
از  ظاهرا  که  اولی  دسته  تیم  اباد  خرم  خیبر 
نظر مالی شرایط مناسبی نسبت به برخی از 
میزبان  این هفته  دارد  برتری  لیگ  تیم های 
هم  خیبر  است.  آبادان  نفت  بی پول  تیم 
عبدالله ویسی سرمربی خود را در این بازی 
به دلیل محرومیت در اختیار ندارد . بازیکنان 
هوادار  مقابل  برد  از  بعد  آبادان  نفت  صنعت 
در آخرین بازی دور رفت لیگ برتر با انتشار 
خود  شدید  اعتراض  مشترک  استوری  یک 

دادند.   نشان  باشگاه  مدیران  بدقولی  به  را 
منصوریان حتی گفت دیگر نمی خواهد هیچ 
در  بازیکنانش  و  ببیند  را  مسئولان  از  یک 
دید  باید  حالا  هستند.  قرارداد  فسخ  آستانه 
نفت آبادان می تواند با جیب خالی بازیکنانش 
در جام حذفی بماند یا یکی از حذف شدگان 

زودهنگام این رقابت ها خواهد بود. 
مس  مرحله  این  به  رسیدن  برای  خیبر 
آبادان  نفت  و  برد  یک  بر   3 را  شهربابک 
هم تیم شمس آذر قزوین را با همین نتیجه 

مغلوب کرده بود. 
ذوب آهن - پرسپولیس؛ بازی تکراری با 

نفرات جدید
این مسابقه هم دیدار تکراری هفته یازدهم 
در  آهن  ذوب  که  زمانی  است  برتر  لیگ 
بازی نسبتا خوب  انجام یک  با وجود  تهران 
با دو گل مغلوب پرسپولیس شد. سرخپوشان 
تغییراتی  مسابقه  ان  به  نسبت  تهرانی 
شدید  مصدومیت  مهم ترینش  اند  داشته 
عیسی آل کثیر است و حضور رضا درویش 
برخی  ظاهرا  که  باشگاه  جدید  مدیرعامل 
جدید  مدیر  این  با  صمیمی  رابطه  بازیکنان 
از  ندارند. حتی گل محمدی گفت مدیرعامل 
شنیدن مشکلات باشگاه متعجب شده است. 
پرسپولیس در نیم فصل اول اگر چه به گفته 
نداشتن  مثل  زیادی  مشکلات  گل محمدی 
زمین تمرین داشته اما توانسته سایه به سایه 
استقلال را تعقیب کند و پشت سر آبی پوشان 
صدرنشین قرار بگیرند. پرسپولیس قهرمان 5 

دوره لیگ برتر از جام حذفی خاطرات خوشی 
ندارد! باید دید این مرتبه قرمزپوشان پایتخت 
جام  از  بازهم  یا  کرد  خواهند  شکنی  سنت 

حذفی کنار می روند.
پرسپولیس در مرحله قبل ویستا توربین دسته 
اولی را ۴ بر صفر شکست داد و ذوب آهن 

هم مقابل رایکا بابل با 3 گل پیروز شد.
برنامه مسابقات مرحله یک هشتم نهایی جام 

حذفی:
دوشنبه 2۷ دی

 - سپاهان  مبارکه  فولاد   - اراک  آلومینیوم 
ساعت 1۴- ورزشگاه امام خمینی)ره( اراک

خیبر خرم آباد - صنعت نفت آبادان - ساعت 
1۴- ورزشگاه تختی خرم آباد

ساعت   - خوزستان  فولاد   - کرمان  مس 
1۴:30 - ورزشگاه امام علی)ع( کرمان

 – پرسپولیس   - اصفهان  آهن  ذوب 
فولادشهر  ورزشگاه   - ساعت15:30 

فولادشهر
سه شنبه 2۸ دی

 - سیرجان  گهر  گل   - مازندران  نساجی 
ساعت 1۴- ورزشگاه متعاقباً اعلام می شود.

ساعت   - مشهد  پدیده   - رفسنجان  مس 
1۴:30 - ورزشگاه شهید زینعلی سرچشمه

نفت مسجد سلیمان - خلیج فارس ماهشهر 
- ساعت 1۴:30 - ورزشگاه بهنام محمدی 

مسجد سلیمان
پیکان تهران - استقلال - ساعت 15:30 - 

ورزشگاه پاس قوامین تهران
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

ساخت یک واکسن mRNA برای سرطان پوست

خداحافظ ضد آفتاب؟!

ــاوری  ــا فن ــد ب ــک واکســن جدی ــاخت ی ــال س دانشــمندان در ح
ــد در  ــه می توان ــتند ک ــان)mRNA( هس ــه آران ای پیام رس نوآوران

ــر ســرطان پوســت محافظــت ایجــاد کنــد. براب
بــه گــزارش آی ای، دانشــمندان کالــج داروســازی دانشــگاه ایالتــی 
»اورگان«)OSU( در حــال تــلاش بــرای ســاخت واکســن جدیدی 
ــر ســرطان پوســت  ــه محافظــت در براب ــد ب ــه می توان هســتند ک
ــایع ترین  ــه ش ــید ک ــور خورش ــد ن ــش از ح ــش بی ــی از تاب ناش

ســرطان در ایــالات متحــده اســت، کمــک کنــد.
ایــن واکســن بــه ماننــد واکســن های »مدرنــا« و »فایــزر« 
ــد آران ای  ــاوری جدی ــا بیمــاری کوویــد-1۹ از فن ــه ب ــرای مقابل ب

می کنــد. اســتفاده   )mRNA(پیام رســان
»آروپ اینــدرا« اســتاد علــوم دارویــی در دانشــگاه اورگان و 
ــا  ــلاف تلاش ه ــت: برخ ــه ای گف ــه در بیانی ــن مطالع ــر ای رهب
ــده  ــم هشــدار دهن ــود آگاهــی عمومــی در مــورد علائ ــرای بهب ب
ملانوما)ســرطان پوســت( و خطــرات قــرار گرفتــن بیــش از حــد 
ــان در حــال  ــاوراء بنفــش، شــیوع آن همچن ــرض اشــعه م در مع

ــت. ــش اس افزای
ــیدان های  ــی اکس ــان، آنت ــه محقق ــت ک ــال اس ــش از ۴0 س بی
ــت و  ــل ارزان قیم ــی عوام ــع احتمال ــوان منب ــه عن ــی را ب رژیم
ــا  ــد، ام ــرای پیشــگیری از ســرطان بررســی کرده ان ــم خطــر ب ک
ــد و  ــل نکرده ان ــوب عم ــی خ ــات بالین ــه در آزمایش ــا همیش آنه
ــه  ــاز ب ــن نی ــد. بنابرای ــز بوده ان ــر نی ــاً مض ــوارد واقع ــی م در برخ
ــاس  ــن mRNA احس ــد واکس ــد مانن ــای جدی ــش روش ه آزمای

می شــود.
ــیدانی  ــی اکس ــتم آنت ــی در سیس ــه پروتئین ــر پای ــق ب ــن تحقی ای
تیوردوکســین بــه نــام »TR1« انجــام می شــود. اعتقــاد بــر ایــن 
ــیداتیو روی  ــار اکس ــد از فش ــن می توان ــن پروتئی ــه ای ــت ک اس
ملانوســیت ها کــه ســلول های پوســت هســتند کــه توســط 
ــری  ــوند، جلوگی ــک می ش ــید تحری ــش خورش ــاوراء بنف ــعه م اش
از  را   »TR1« موش هــا،  روی  مطالعــه ای  در  کند.محققــان 
ــی  ــا چگونگ ــد ت ــذف کردن ــا ح ــیدانی آنه ــتم های آنتی اکس سیس
ــی  ــیت ها را ارزیاب ــت از ملانوس ــر محافظ ــن ب ــن پروتئی ــر ای تأثی
کننــد. آنهــا دریافتنــد کــه بــدون »TR1«، تکثیــر ملانوســیت بــه 

ــد. ــش می یاب ــی کاه ــل توجه ــور قاب ط
بنابرایــن محققــان بــه ایــن نتیجه رســیدند کــه »TR1« مســتقیماً 
ــت  ــرطان پوس ــگیری از س ــئول پیش ــه مس ــیت ها ک ــر ملانوس ب
ــای  ــد TR1ه ــنی بتوان ــر واکس ــذارد و اگ ــر می گ ــتند، تأثی هس
ــی از  ــیب های ناش ــر آس ــد در براب ــد، می توان ــد کن ــتری تولی بیش

تابــش اشــعه مــاوراء بنفــش خورشــید محافظــت کنــد.
ــه درون  ــری mRNA ب ــال بکارگی ــه دنب ــد: ب ــدرا« می گوی »این
ــد و  ــی باش ــیدانی بالای ــطح آنتی اکس ــد در س ــلول بای ــلول، س س
ــش  ــی از تاب ــیب دی ان ای ناش ــیداتیو و آس ــار اکس ــد از فش بتوان

ــد. ــت کن ــاوراء بنفــش مراقب اشــعه م
ایــن محقــق همچنیــن پیشــنهاد کــرد کــه افــرادی کــه در معرض 
خطــر ابتــلا بــه ســرطان پوســت هســتند، می تواننــد ســالی یــک 

بــار بــرای محافظــت بیشــتر در برابــر آفتــاب واکســینه شــوند.

تحقیق و تفحص از خودروسازان!
وحید حاج سعیدی

یک عده که نافشــان را در مملکت با ندارد و نداریم و نمی شــود پیوند زده اند 
خیلی به دنیای خواب و رویا اعتقادی ندارند ولی از طرفی بســیاری از ابناء بشر 
کلًا در عالم خواب و رویا به ســر می برند. اصلًا یک عده به امید دیدن خواب 
های شفاف و با کیفیت، زندگی می کنند و از هر موقعیتی برای خوابیدن استفاده 
می کنند. از جمله همین عمو ســیفی خودمان )سرایدار مفخم مدرسه( که فکر 
کنم هر شب یک دی وی دی کامل خواب می بیند! ایشان چند روز قبل تعریف 
می کرد که خواب دیده یک مازراتی زرشکی، تودوزی ابریشمی، رینگ اسپرت، 
بیمه بدنه کامل و ...  سوار شده و در جاده های شمال در حال رانندگی است. اما 
داخل مازراتی شبیه به پژو ۲0۶ بود. وی معتقد است چون تا بحال سوار مازراتی 
نشده است، ضمیر ناخودآگاه وی نیز تصوری از داخل مازراتی ندارد، بنابراین در 
رویا تصویر پژو ۲0۶ پخش می کرده اســت! البته الان با اختراع جدید دوستان 
پژوهشــگر به نوعی مشــکل کیفیت خواب های مبهم، سیاه و سفید و 8 میلی 
متری حل شده است و علاوه بر این که می توان خواب هایی با کیفیت اچ دی 
و وضوح بالا دید، کنترل خواب هم ممکن شــده است! سند معتبر به نقل جراید 
همیشــه بیدار ...» پژوهشگران هد بند جدیدی ساخته اند که می تواند با اندازه 
گیری فعالیت حرکات چشم، به کاربر در کنترل رویاهای خود کمک کند. کارکرد 
این سربند این گونه است که با اندازه گیری امواج  مغزی و فعالیت حرکات چشم، 
زمانی را که فرد وارد مرحله ای از خواب موســوم به REM می شود، شناسایی 
می کند. سپس این دســتگاه یک سری نور متساطع می کند که در این حالت 
کاربران می توانند وارد وضعیت رویای واضح و شــفاف شوند و رویاهای خود را 
کنترل کنند. این سربند می تواند به افراد در دیدن خواب های شفاف و واضح نیز 
یاری برساند.« ) روزنامه حمایت(  حقیقتاً دست مملی ... یعنی این یارانه ، کارانه، 
سبد کالا، عیدی و پاداش و 10 درصد افزایش حقوق ناز شست این دانشمندان 
و پژوهشگران ... از شیر بدون پالم مادر حلال تر... یعنی دیگر موسم خواب های 
پریشان و برفکی و سیاه و سفید و کابوس های هولناک به پایان رسیده است و 
موقع دیدن خواب های هدفمند و کنترل شــده فرا رسیده است.  این طوری که 
این دوستان محقق و پژوهشگر در حال پیشروی هستند به نظر می رسد تا چند 
وقت دیگر »دســتگاه رویا ساز« هم تولید کنند با انواع آپشن ها و قابلیت رویت 
خواب در باب موضوعات مختلف نظیر: مسافرت های هوایی، اقامت در هتل های 
آن چنانی، خرید خانه و خودرو، تفریحات مهیج، وام ازدواج، مســکن مهر، خرید 
خــودروی ارزان قیمت، دریافت وام کم بهره، افزایش یارانه  و .... یعنی در آینده 
کافی اســت قبل از خواب مواردی را که دوست دارید خواب ببنید با مدت زمان 
مشــخص و رعایت موازین اخلاقی و شرعی از منوی دستگاه انتخاب کنید و به 
خواب بروید. البته این دســتگاه قطعاً هوشمند ساخته می شود و در صورت نیاز 
مدت زمان برخی خوابها را تمدید و صحنه های ملال آور نظیر ایستادن در صف، 
تاخیر هواپیما و قطار، پیدا کردن ضامن معتبر، تلفن از بانک بابت تاخیر در پرداخت 
قسط و ... را خود به خود حذف می کند!  در ضمن با این سیستم پیشرفته حتی 
می توان برخی امورات را که ســال ها به طول انجامیده است یک شبه راست و 
ریست کرد و به سرانجام رساند. مثلًا خودروهایی تولید کرد که دستکم در هنگام 
انهدام کیسه هوایشان باز شود، مجوز حرفه ای واقعی برای باشگاه ها صادر کرد، 
تکلیف بابک زنجانی  و رویاهایش را یکســره کرد؛ یا خاوری را در گونی کرد و 
مقابل میز قاضی گذاشــت. حقوق های نجومی را به خزانه برگرداند، تحقیق و 
تفحص از خودروسازان را به سرانجام رساند، رتبه بندی فرهنگیان و نظام تعرفه 
گذاری خدمات پرستاران و ... را اجرا کرد و خیلی از کارهای دیگر را که مشمول 

مرور زمان شده اند یک شبه اجرایی کرد! قشنگ نیست؟!

طنز

علمی

اندوسکوپ انعطاف پذیر ابزار مشاهده درون بدن در قالب یک 
طرح کلان ملی به همت یک شرکت دانش بنیان بومی سازی 

شد تا کشور را از واردات آن بی نیاز کند.
 عبدالرضا اســرار مدیرعامل این شــرکت دانش بنیان گفت: 
اندوســکوپ های انعطاف پذیــر از جمله تجهیزات پیشــرفته 
پزشکی است که تنها تعداد معدودی از کشورها، قادر به تولید 
آن هســتند. نیاز پزشکان متخصص به این محصول پیشرفته 

در زمینه های مختلف، فراوان است.
وی بیان کرد: در این طرح ســاخت تیوب هــای انعطاف پذیر 
پزشکی برای استفاده در اندوســکوپ های انعطاف پذیر برای 
اولین بار در کشور انجام گرفته است. با توجه به هزینه بالای 
ایــن تجهیز و کاربرد آن در بســیاری از زمینه های تخصصی 
پزشــکی از جمله گوش، حلق، بینی، ریــه، گوارش، مجاری 
ادراری و مغــز و اعصاب، تهیه چنیــن محصولی برای مراکز 

درمانی دولتی می تواند اهمیت بسیاری داشته باشد.
به گزارش معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری،  اسرار 
ادامه داد: با بومی ســازی فناوری ســاخت اندوسکوپ، خروج 
ارز مورد نیاز این محصول تــا ۹5 درصد کاهش می یابد. این 
اندوسکوپ ها به دلیل ذات انعطاف پذیر خود، دارای استهلاک 

بسیار زیادی هستند و مرتب نیاز به تعمیر پیدا می کنند.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان افزود: با بومی شدن فناوری 
طراحی و ساخت این نوع اندوسکوپ، نگهداری و تعمیرات آنها 
به طور کامل در کشور انجام می شود. بومی سازی این محصول 
باعث اشــتغال زایی مولد، جلوگیری از خــروج ارز، ارزآوری از 
طریق صادرات و قرار گرفتن در زمره کشــورهای پیشــرفته 

دارای فناوری ساخت این محصول می شود.
وی گفت: پیچیدگی بالای محصول و تعدد فناوری های به کار 
رفته در آن از قبیــل میکروالکترونیک، میکرومکانیک امکان 
اجرا و پیاده ســازی طرح را بسیار دشوار می کن.، این مجموعه 
دارای یک سیستم کنترل حرکت است که شامل بیش از ۲00 
قطعه اســت که هم زمان، قابلیت آب رسانی، هوارسانی، ورود 
ابزار جراحی، انتقال تصویر، نور را انجام می دهد و درعین حال 
خواص مکانیکی خــاص خود از جملــه انعطاف پذیری لازم 
برای ورود به بدن، نداشــتن پیچش در طول، آب بند بودن و 

ویژگی های دیگر را دارد.
این فناور اظهار داشت:  در طرح اندوسکوپ های انعطاف پذیر، 
پنج مدل با نام های گاستروسکوپ، کولونوسکوپ بزرگسالان، 
کولونوسکوپ کودکان، سیستوسکوپ و برونکوسکوپ ساخته 
شــده  که هر محصول، کارایی متفاوتی نســبت به دیگر انواع 

دارند.
اسرار بیان کرد:  این طرح کلان ملی فناوری که استانداردهای 
مرتبــط را دریافت کرده و هم  اکنون در مرحله تســت بالینی 
برای اخذ مجوز تولید از اداره کل تجهیزات پزشــکی است، 15 
میلیون صرفه جویی ارزی نصیب کشــور کرده و 83 درصد از 

این محصول بومی سازی شده است.
این فناور با اشــاره به حمایت  های معاونــت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری در تولید این محصول گفت: معاونت علمی 
در راه تولید این اندوســکوپ ها، وام ۲ میلیارد تومانی مدت دار 
کم بهره در اختیار ما قرار داد که ســبب شــد شتاب تولید این 

محصول بیشتر شود.

اندوسکوپ انعطاف پذیر به همت یک شرکت 
دانش بنیان بومی سازی شد

 5۱۱/۱هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهی موضوع بند6 ماده یک قانون مواد ۱47و۱48 اصلاحی قانون ثبت 

 1۴8 و  مواد1۴۷  هیات   1381/10/۲5 مورخ   ۴۶/1۴۷30 شماره   رای  برابر 
راد   فروتن  جواد  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  ثبت  قانون  اصلاحی 
فرزند جعفر به شماره شناسنامه 1011 صادره از مشهد در ششدانگ یک قطعه 
باغ مشتمل بر منزل و استخر به مساحت 1۲51۷/۹۴ متر مربع  قسمتی از 
پلاک ۲1۲  اصلی بخش ۹ واقع در جاده سدکارده ، معین آباد بطرف جاده 
آرامگاه فردوسی ، روستای چاه دره  متعلق به خود متقاضی )سهم مشاعی 
خودش( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
وصول  عدم  و  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم 
اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م.الف ۴1۷  تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1۴00/10/1۲. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/10/۲۷
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
1و3  مواد  دستور  به  .نظر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی 
رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
مورخ   1۴00۶030۶0۲00003۲۹ شماره  رای  وبرابر   13۹0/۹/۲0 مصوب 
1۴00/10/1۲ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی 
اکبر  آقای  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  بجستان  ملک  ثبت  حوزه 
صادره     5۶۲۹۷۷35۲۶ ملی  کد   ۲۷ شماره  شناسنامه  به  بجستانی  گلابیان 
بجستان  فرزند احمد  درششدانگ یکباب منزل مسکونی  به مساحت ۲۴8 
واقع دربخش  از یک اصلی   ثبتی  ۲185 فرعی  از پلاک  مترمربع قسمتی 
عصر  ولی  میدان  بجستان-   : آدرس  به  بجستان  ملک  ثبت  حوزه  دوگناباد 
)عج( – کوچه شهدا- پلاک 5  خریداری مع الواسطه از محل  مالکیت خانم 
خدیجه پیر دنیادیده مزار  محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 
آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
ومحلی /کثیرالانتشار در شهرهاودر روستاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه 
اشخاص ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار 
خود  اعتراض  ماه  دو  تا  محل  در  الصاق  تاریخ  از  درروستاها  و  آگهی  اولین 
باید  معترض   . نمایند  اخذ  ورسید  تسلیم  ملک  وقوع  محل  ثبت  اداره  به  را 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
تحویل  ثبت محل  اداره  به  دادخواست  تقدیم  گواهی  و  نماید  عمومی محل 
دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
، گواهی  یا معترض  قانونی واصل نگردد  اعتراض در مهلت  و در صورتیکه 
دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند 
مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست 
. تاریخ انتشار نوبت اول:1۴00/10/۲۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/11/13

مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

5۱۱/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
1و3  مواد  دستور  به  .نظر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  و  ثبتی 
رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
مورخ   1۴00۶030۶0۲0000330 شماره  رای  وبرابر   13۹0/۹/۲0 مصوب 

1۴00/10/1۲ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر درواحد ثبتی 
زهره  خانم  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  بجستان  ملک  ثبت  حوزه 
مداح نیا به شناسنامه شماره 531 کد ملی0050۹8۶5۶۲  صادره  تهران  فرزند 
غلامحسین  درششدانگ یکباب منزل مسکونی  به مساحت ۲08 مترمربع 
قسمتی از پلاک ثبتی  ۲185  فرعی از یک اصلی  واقع دربخش دوگناباد 
حوزه ثبت ملک بجستان به آدرس بجستان - میدان ولی عصر )عج( - کوچه 
پیر  از محل مالکیت خانم خدیجه  الواسطه  شهدا - پلاک ۷  خریداری مع 
دنیادیده مزار  محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
نامه  آیین   13 ماده  و  رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  وضعیت 
مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه ومحلی /

کثیرالانتشار در شهرهاودر روستاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص 
اولین  انتشار  تاریخ  از  باید  باشند  داشته  اعتراض  شده  اعلام  ارای  به  ذینفع 
آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین 
صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه 
به  دادخواست  گواهی   ، معترض  یا  نگردد  واصل  قانونی  مهلت  در  اعتراض 
دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
تاریخ   . به دادگاه نیست  از مراجعه متضرر  نماید و صدور سند مالکیت مانع 

انتشار نوبت اول: 1۴00/10/۲۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/11/13
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

5۱۱/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
تکلیف  تعیین  قانون  نامه  آئین   13 ماده  و  قانون   3 ماده  موضوع  آگهی 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی .نظر به دستور مواد 
سند  فاقد  وساختمانهای  واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  1و3 
رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 وبرابر رای شماره 1۴00۶030۶0۲0000331 
مستقر  مذکور  قانون  یک  ماده  موضوع  اول  هیات   1۴00/10/1۲ مورخ 
درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجستان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
  5۶۲۹۷1۹۷۶۹ ملی  کد   ۲۲5۷ شماره  شناسنامه  به  امینی   حسین  آقای 
صادره یونسی  فرزند عباس درششدانگ یک قطعه باغ  به مساحت 301۷۹ 
مترمربع قسمتی از پلاک ثبتی ۷ فرعی 383  اصلی  واقع دربخش دوگناباد 
حوزه ثبت ملک بجستان به آدرس : شهرستان بجستان- بخش یونسی- 
حاشیه جاده یونسی به عمرانی - اراضی نخکوه از محل مالکیت متقاضی 
در چهل هزار سهم مشاع از یک میلیون سهم ششدانگ به شناسه ثبت دفتر 
املاک الکترونیکی 13۹۹۲030۶0۲0000۷۷۷  محرز گردیده است . لذا به 
موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 
روز از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالانتشار در شهرهاودر روستاهارای 
اعتراض  اعلام شده  ارای  به  ذینفع  اشخاص  تا درصورتیکه  الصاق  هیات 
داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و درروستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم 
اعتراض  تاریخ تسلیم  از  باید ظرف یک ماه  . معترض  نمایند  اخذ  ورسید 
مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواست به دادگاه عمومی محل 
صدور  و  نماید  می  مالکیت  سند  صدور  به  مبادرت  ثبت  اداره  نکند  ارائه 
انتشار نوبت  سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ 

اول:1۴00/10/۲۷. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/11/13
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان


